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Friday, April 1, 197 7

House o f, Representatives ,

Subcommittee on the Assassinatio n
of John F ._ Kennedy, of the

Select Committee on Assassinations .

Washington, D . C .

The Subcommittee met in Executive Session at 10 :18 a .m .

in Room 2318 Rayburn House Office Building, the Honorabl e

Richardson Preyer (Chairman of the Subcommittee) presiding .

Present : Representatives Preyer (Presiding) ; Stokes ,

(Chairman of the - Full Committee), Fauntroy, Burke, Dodd ,

Also Present : Robert Tanenbaum,

	

Counse ;

Jerry McKiernan, Assistant to Congressman McKinney .

Viki Peckham, Assistant to Congressman Thone .

Pally-Brown, Assistant to Congressman Anderson .—

Priscilla Priscilla Skillman, Assistant to Congressman Edgar .

Frank Cowan, Assistant to Congresswoman Burke .

Jeff Fatter, Burt Chardak and Johanna Smith of the

Committee - Staff .
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`Let-me as

	

a"1~ "of t'hoswho- are her e

to please stand and identify themselves, beginning o n

the left.

Mr . McKiernan . I am Jerry McKiernan, Congressman

McKinney .

:'Facter . Jeff Facter, Select Assassinations

Committee .

Ms . Peckham. Viki Peckham, Congressman Thane' s

staff .

	

-

Ms . Smith . Johanna Smith, Select Assassation s

Committee .

Ms . Brown . Polly Brown, Congressman Anderson . .

Ms . Skillman . Priscilla Skillman, Bob Edgar .

Mr . Kinas . John Kinas, Congressman Fithian .

Mr . Cowan . Frank Cowan, Congresswoman Burke .

Mr . Chardak . Burt Chardak, Select Committee o n

Assassinations .

Mr . Preyer . Thank you .

Mr . Tanenbaum, I would suggest we proceed b y

turning the questioning over to you .

We first welcome you, Mr . Oltmans, to the Committee

today .

Mr . Tanenbaum . Thank you, Mr . Chairman .

Mr . Chairman, before we question Mr . Oltmans, I

think we should swear him in as a witness .



'xeyer . Wouldc: oul t:and and"raise' your right

hand, Mr, Oltmans .

Do you solemnly swear the evidence you are abou t

to give to this committee will be the truth, the whol e

truth and nothing but the truth, so help you God .

Mr . Oltmans . I do .

Mr . Tanenbaum . Mr . Oltmans, for the record may we

have your full name, your address and your occupation .

Mr . Oltmans . Willem Leonard-Oltmans . And my ful l

address is Amer

	

205, Amsterdam .

Mr . Tanenbaum. And your occupation, sir ?

Mr . Oltmans . Journalist .

Mr . Tanenbaum. Now, will you please speak in a

nice, loud voice so members of the Committee can hear you .

Mr . Oltmans . Sorry, sir .

Journalist .

Mr . Tanenbaum . How long have you been a journalist ?

Mr . Oltmans . Since 1952 .

Mr . Tanenbaum . And by whom have you been employed ?

Mr . Oltmans . I began with the TIMES of Amsterda m

and worked three years for the UPI in Europe .And then I

went as correspondent for the TELEGRAPH back t o

again back to the

	

to Jakata for three years .

And. from 1958 onwards I . was stationed at the airpor t. o f

United Nations in New York . That was the year I immigrated



Mr . Tananbaum . That was 1958, sir ?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

Mr . Tanenbaum . And what exactly have you been doin g

since 1958 ?

Mr. Oltmans . Worked as'a journalist . I have wirtte n

two books, on - Limits to Growth, ' A study 'af Meddo s

by my Chief .

They were published by Putnam & Sons, 1974, an d

Volume 2 in 1976 .

Mr . Tanenbaum . Now, sir, were you working as a

Mr. . Oltmans . Oh, yes .

Mr . Tanenbaum . And for whom were you employed ?

Mr . Oltmans . At that ti

	

for NOS, National Dutc h

Mr . Tanenbaum . And in what capacity were you workin g

for them, as a journalist? --Whatexactly .were you doing?

What were your duties? .

Mr. Oltmans . They asked . me to interview Geor• e

de' Mohrens__ch4 1dt

Mr . Tanenbaum . What month in 1963 were you aske d

to do that, do you recall?

	

.

Mr . Oltmans . No, excuse me, at that, I made a mistake .



Mr . Oltmans . Yes .

Excuse me, what did you want to know about 1963 ?

Mr . Tanenbaum . Did there come a time when you were

assigned-by your company to cover the assassination o f

the President of the United States ?

Mr . Oltmans . Yes, that came after, of course, I ha d

to cover the funeral of President Kennedy for my normal

work in 63, but in '64 I chanced meeting with Mrs .

Margaret Oswald, the mother of Lee Harvey Oswald, on my

way to Dallas to make a lecture in the Mary Clay class ,

Dallas, and Mrs . Oswald met me on American Airlines flight :

And that set me off on thinking perhaps the Warren Commissio n

didn't tell everything .

Mr . Tanenbaum . Well, without telling us what you

were thinking about, sir, did you have a specific assignmen t

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . To cover the assassination for tha t

meeting?

Mr . Oltmans . As of that moment, some of the

information that Mrs . Oswald gave me and I checked it wit h

Mr . Currie, the Chief of Police of Dallas, and whe n

I found her - information to be correct, from there on



a SSIcftmma,
Mr . Tanenbaum. And approximately when was this, sir ,

what year ?

Mr . Oltmans . '64 .

Mr .,„ Tanenbaum . Could you tell us the month ?

Mr . Oltmans . It was in the spring . I can't tel l

exactly .

Mr . Tanenbaum . Now, did there come a time when yo u

met with George de Morhenschildt?

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . When was that, for the first time ?

Mr . Oltmans .

	

'66 .

Tanenbaum . 1966 ?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

Mr . Tanenbaum . Where ?

Mr . Oltmans . Excuse me, 1968 . I made a mistake ,

for 1968 I was asked in March, . 1968, to interview Georg e

de Mohrenschildt : '- for NOS Television .

Mr . Tanenbaum. Where :did!..you•interview George .

de Mohrenschildt ?

Mr. Oltmans . Well, the interview didn't come of f

when I asked him to, I was -- the project was interrupte d

by the automobile accident, as I told you about . And I

really interviewed him in 1968, on October 15 in Dallas



Mr . Tanenbaum . Well, now, you just referred to a n

automobile accident that you say you told me about .

So that the record is clear, sir, we have talked before ,

is that correct ?

Mr :-Oltmans . That is correct, twice .

Mr . Tanenbaum . And do you recall when the firs t

time was that we spoke?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

	

_

Mr . Tanenbaum . When was that?

Mr . Oltmans . That was in February . I think the 11th .

Mr . -Tanenbaum . Of this year, is that correct, sir ?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

Mr . Tanenbaum. And did you speak with me in my

office at the Committee staff offices ?

Mr . Oltmans . Yes, sir, I got a message that you

knew I was working on this material . And that I shoul d

call you and I did . And you said, do you have time t o

come . And I came for one hour, yes .

Mr . Tanenbaum . Okay, did you speak with me agai n

after that?

Mr . Oltmans . Yes, after I met, Mr . de Mohrenschild t

in Dallas on the 23rd of February and his escapade t o

Holland happened and he disappeared . And then I contacted

you from Holland and said I would like to inform you



Mr . Tanenbaum . And did you speak to me again in

my office ?

Mr, Oltmans . Yes, sir ,

Mr . Tanenbaum . Now, sir, when you were assigne d

to interview Mr . de Mohrenschild t f you went to Dalla s

and attempted to interview him?

Mr . Oltmans . I called him from New York and he

said -- that was in March, '68, and he said, "Yes, I wil l

10

	

do it, but I have to go to a Mexican Oil Conference . Cal l

11

	

me in two weeks again . "

12

	

And NOS Television, Mr , ' E'aklr.aar, head' of Dutch

Television, which he is still today, instructed me to

pproach Robert Kennedy's office in New York,which I did .

As I recall, the 2nd of April I went to Rober t

Kennedy's office on 43rd Street in New York City, th e

Post Office Building, and I spoke with his Press aide .

Senator Kennedy was makin g , a speech at Albany . He flew

back in the Caroline . He heard the story I was tryin g

to get to de Mohrenschildt and he called, for no reaso n

whatsoever, Edgar Hoover personally .

Mr . Hoover put the Chief of the Division of .FB I .

to contact me and four agents arrived that sam e

afternoon, within three, four hours at my house in Kew

Gardens where I maintain residence in the United States .
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a '

	

• -yqustitined -me- f or twd""hours

They said from that moment onwards I was under th e

express protection of the FBI for 24 hours a day? I

wouldn't notice it, but Iwould be under FBI protection .

The next evening I drove on West Side Drive in my

car . And-there was a car all the time next to me . On the

53rd Exit I was making the wrong reaction . This car speeded

up a little bit and cut me off . I was totally destroyed .

It was the only automobile accident I ever had in my life .

I was cut off . I crashed . The car was a total loss .

I got a new car from the Chrysler Corporation . I

- 'left the Country immediately .

Mr . Tanenbaum . I take' it, sir, just so it is clea r

on the record - -

Mr . Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . You never requested any FBI protection ?

Mr . Oltmans . Yes ., I did .

Tanenbaum . When was that?

Mr. Oltmans . On that Monday, that I came to Rober t

Kennedy's office, I asked Mr .Kennedy 's assistance i n

getting protection . I didn't want the protection .

Mr . Karl Lenklloyd . head of National Dutch Television ,

wanted me to . I didn't want to do this . He wanted me t

do it . And he is ready to come and testify and corroborate

this story .



Mr . Oltmans . In my office .

Mr . Tanenbaum, In'your office by the FBI ?

Mr, Oltmans . Two agents, yes .

Mr; Tanenbaum . And was it your understanding then

they would be the agents that would be protecting you ?

Mr . Oltmans . No, not then . They said I would b e

"24 hours, from that moment on, under FBI protection" ,

quote - unquote .

Mr . Tanenbaum . Now, again, when was it for the firs t

time that you actually met face-to-face with George

de Mohrenschildt?

Mr . Oltmans . 15th of October with the CBS crew

interviewed both Mr . and Mrs . de Mohrenschildt for

40 minutes on television tape .

Mr . Tanenbaum . And exactly where was that intervie w

held?

Mr . Oltmans . They shifted apartments . so often I

wouldn't -know the address by heart . . I can look it up in

Holland .

Mr . Tanenbaum . And what city was that?

Mr. Oltmans . Dallas, Texas .

Mr .-Tanenbaum . Now, will you tell us in substance ,

in Dallas, I went to his apartment at that time and



Mr . Oltmans . In substance, Oswald was a nice guy .

11

He loved President Kennedy . He could never have kille d

President Kennedy .

The-Warren Commission, when Ford was in ' the Chair

and questioned me, they deliberately distorted our testimony .

They put all our lives in there . We are now being looked

upon as outlaws in the Society in Dallas . That was th e

substance of that tape .

Mr . Tanenbaum . Did you take notes of that

conversation, sir?

	

-

Mr . Oltmans . No, I never do when I film .

Mr . Tanenbaum . Did there come a time after that tha t

you again met with Mr . de Mohrenschildt ?

Mr . Oltmans . Oh, yes . We didn't think that film

was enough. So from that moment onwards I would go ever y

year once or twice on my lecture tours through th e

United States, visit them in Dallas, and I became very

As a matter of fact, I stayed many weekends ther e
21

for numerous days . But in '69 I went with Mr . and
22

Mrs . de Mohrenschildt to the CBS studio in. Dallas and I

taped him and his wife for nine -- for eight o r

=nine hours : I don't know the exact time ; but on nine tapes,



	 ch''' !Z``gave-you=one,=on -"the`erire°Oswaldstory .

1 L

Where he met first, and how it ended .

Mr . Tanenbaum. Will you tell us in substance, sir ,

what you said to Mr . de Mohrenschildt on this occasion

and what he said to you with regard to the assassination
w

of the President?

Mr . Oltmans . Now, to sum up this record : The essenc e

is that he was not sure that Oswald killed Kennedy . Tha t

he believed he had not-killed Kennedy . But the tape i s

littered with bits and pieces of information that your

committee probably could better work with than I could or

our television station .

We would not understand, for instance, on the firs t

tape why he went with the Russian Colonel Orlof, to

find Oswald in Fort Worth . Who is this man Orlof ?

Who is this Colonel? Why did he go with the Colone l

to look for Oswald? Why did he go to Fort Worth and take

the Russo an faith him?

It is all very, very mysterious .

Mr . Tanenbaum. And this was discussed during thi s

taping session?

Mr .' Oltmans . That was on the tapes, yes, sir .

Mr . Tanenbaum . Now, when was the next time you spoke

to George de Mohrenschildt with regard to the assassinatio n

of the President?



the tieachL' me _ went .:_to the

house,•T would bring it up diplomatically and we woul d

get into a conversation . And when I got too close for

comfort they would switch to Russian, which I don't speak ,

I don"t understand . And they would have " . a- .little discussio n

"misha" this and "misha" that . And they would clos e

the subject .

Mr . Tanenbaum . Now, sir, up to the last time yo u

spoke with George de Mohrenschildt, on how many occasion s

did you meet with him ?

Mr . Oltmans . Dozens and dozens and dozens o times .

And also I have dozens -- almost a hundred -- persona l

letters from Mr . de Mohrenschildt to me, in Holland .

Mr. Tanenbaum. Now, you have already indicated t o

us in substance what George de Mohrenschildt tol d

you about Lee Harvey Oswald and the assassination of the

President up until 1977 . During all the. meetings tha t

you had with Mr . de Mohrenschildt did he ever indicate

anything different from what•he had told you on pas t

occasions ?

Mr . Oltmans . He would make strange cadenzas .

For instance, at one point two years ago he would say, .

"Well, of course, I killed Kennedy, of course, I' wa s .

involve d' with Kennedy, look . " And he would give me a

picture and write=oI the back, "From the biggest crook



1 4

o W ` lem :,fro theLb ggest cro MMok `i the

Western Hemisphere, George de Mohrenschildt" .

He has photographs of Western assassins .

	

He has played

with this all the time .

Mr . Tanenbaum . Do you have photographs ?

The photograph is in National,Dutc h

Television, yes .

Mr . Tanenbaum . Now, other than what you have

testified to, sir, did George de Mohrenschildt, up unti l

1977 in all the communication you have had with him ,

ever indicate anything different than what you have tol d

us with regard to his involvement in the assassinatio n

with Lee Harvey Oswald, and anything else pertaining to

the assassination of the President ?

Mr. Oltmans . Up until '77, up to the 23rd o f

February of this year, it was all about the same story ,

dancing around the same story he told the Warren report .

It was more or less the same .

He would_ play with . fire all the time, but I

couldn' t . put my finger on anything so I just shut up .

I didn't do anything material for a year .

Mr . Tanenbaum. . During. this period,• sir, did Georg e

de Mohrenschildt ever indicate to you tha t , he was visited

by some Latin American types ?

Mr . Oltmans . Oh, yes, yes, ' yes,
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) Mr. Oltmans . It is on tape . It might be on film but

it was certainly on tape, that he was visited when he cam e

back to Dallas by a group of Latin Americans who showe d

him a number of pictures and asked him and his wife whethe r

they knew any of these Latins on the pictures . And the y

said to me that they better, they were very happy that the y

had told these visitors -- they came under the pretext o f

being journalists -- that he told these so-calle d

journalists that they never saw any of these pictures .

They never did indicate to me, either one, that the y

did know anyone on these pictures .

Mr . Tanenbaum . Could we have the stenographer rea d

back that last conversation .

Mr . Oltmans . Do you want me to say again? So th e

Cubans came -- the Latins ; he never said Cubans .

The Latins came to his house . They showed pictures to Mr .

and Mrs . de-Mohrenschildt . And Mrs . de Mohrenschildt ,

who is, very often has a drink in her hand, even volunteered ,

"Well, I made a joke about one of the pictures, and

said that T would have liked to meet this man alone . We

made a joke out of it .<But we are very glad we did ,

because we feel if we had said that we identify any o f

these people on-these pictures we would have been



S

a matter of fact, it was as if they came to test to mak e

sure that we didn't know any of these people on th e

pictures . "

I hope now, that is how it was .

Mr .—Tanenbaum . . Now, you previously indicated tha t

you spoke with me in February of 1977, is that correct ,

sir?

Mr . Oltmans . Right .

Mr . Tanenbaum . After that did you have occasion t o

speak with George de Mohrenschildt ?

Mr . Oltmans . Yes, but could I interject one line ,

that when I came for the first time to your committee ,

I never had done that before and it was for me a

reconnaissance . I didn't say too much . I just wanted to

meet you, . to see what kind of Committee it was .

I was feeling out my ground .and that i s

why I held very much back at that time, as you know, yes .

Mr . Tanenbaum. Subsequent to our first meeting, di d

you have occasion to meet and speak with ' George

de Mohrenschildt ?

Mr . Oltmans . Yes . It happened as follows : I spok e

on the 24th of February for the Mary Clay class in Dallas ,

the Womens' Club of Dallas . It was a repeat engagemen t

and I had called-Mr . de Mohrenschildt's lawyer,



the mental house now . He is teaching one hour a day

French in Bishop College, a Black college in Dallas . "

And which he loved to do, by the way, that work . And

" I would try to get him to come to lunch, mee t

me at the,Sepango Club at 12 ;30", and I did .

And there was the lawyer, Mr . de Mohrenschildt ,

a friend of the lawyer and me .

Now, I have known de Mohrenschildt for ten years ;

I couldn't believe my eyes . The man had changed drastically .

Mr . Tanenbaum . Would you tell us what you observe d

that was different?

	

-

Mr . Oltmans . I observed that he was nervous, trembling .

It was a scared, a very, very scared person I saw . I wa s

absolutely shocked, because I knew de Mohrenschildt a s

a man who wins tennis matches, who is always suntanned ,

who jogs every morning, who is as healthy as a bull . He

was as strong -- I saw a very shakey person .

Mr . Tanenbaum . Mr.. Oltmans, prior to this meeting

in February,. '77, when did you see Mr . de Mohrenschildt

before : that ?

Mr . Oltmans . The last time, you mean ?

Mr . Tanenbaum. Yes .

Mr . Oltmans . Oh, that was '74 -- excuse me, lat e

'75 . Late '75, I was the last time in that house, and



3

	

de Mohrenschildt was under pressure for very, very, ver y

long

	

T hope this is very closed session . I don't want

to go into details of people's personal lives too much .

But she °thank really

	

very, very much, and was drivin g

him up the wall . He was going crazy of this lady . He eve n

got •a divorce three years ago, because he wanted to ge t

rid of the situation,_and maybe she wants also the

pressure .

Mr . Tanenbaum. Mr . Oltmans, you saw Georg e

de Mohrenschildt in '75, as you just indicated .

Mr . al mans . Yes, he was fine .

Mr . Tanenbaum . He was fine . He was not in the condition

you observed him in February of '77 ?

Mr . Oltmans . No, total' transformation .

Mr . Tanenbaum . So in between that period of time ,

from '75 to '77, have you been . communicating at all wit h

Mr. de Mohrenschildt?

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . Would you tell us about that, please .

Mr . Oltmans . Yes, I will . .

He wrote me January of''76 a letter saying he wa s

writing about assassination . He wrote two pages, about me

meeting him and doing the interview and all that, and h e
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no, s - .l s	 ght~, ,has. nothing to

do with the story, but r_ well, she was, you see, Mrs .
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hey ere=; so ;badly_ written

and they were so incomplete that I rewrote them and sent

it back to him . And he thanked me very much and said he

would include me in the manuscript . That was the las t

contact I had with George de Mohrenschildt until I came

in '76 i-November in Dallas on my way from the

West Coast .

I called Mr . de Mohrenschildt thinking I would ge t

George, and she said, "Willem, he is in'the hospital an d

it is very bad with him . I love to see you . "

She was again not all sober, and I avoided her .

And I called immedi-ately Mr- Russell, the lawyer, who sai d

to me, "George is in a mental hospital . He is getting

the worst electric shock that anybod y. can get. He is in a

very, very bad state . He suffers from a persecution

complex . He is getting medical tests, the complete thing . "

And that was in November, the middle . It was lat e

November, maybe the first day of December, 1976 .

So when I cameback on the 23rd for the lectur e

meeting, 3 October, 'I balled back Mr . Russell to know

how Mr . de Mohrenschildt was . And then he came shaking ,

as I just said, in that Sepango Club .

Mr. Tanenbaum . Do you know the approximate age

of Mr . de Mohrenschildt?

Mr . Oltmans . He is 65 .
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; w at hAPpgxied whe n

you met with Mr . de Mohrenschildt this luncheon?

Mr . Oltmans . George spoke to me . The lawyer didn' t

want him to sit next to me, but I shoved him around and

I sat next to George de Mohrenschildt . And he said

to me in -French that he had to speak to me most urgentl y

d privately ,

Now, without saying anything about the lawyer ,

Mr . Russell, I noticed that after the luncheon Mr . Russell

had arranged for me to go on a tour of Dallas with hi s

friend that I forgot the name of, that was at that table .

Now, I -couldn't care less about a tour of Dallas, so h e

was irritated .a little bit . I went with Mr, de Mohrenschild t

in his car and George said, "Let`s go to Bishop College ,

we can talk there quiet . Willem, I have to talk to yo u

very, very badly . "

He was really in trouble . And we go to the library, g o

to Bishop College, and he introduced me to several minister s

studying there . We had a talk then .

He was completely in control . He was totally okay .

We sat in the library and there he really choked . He wa s

close to tears .

He said, "Willem, I have to tell the . story as i t

really was . But don't betray me, don't hang me . I trust

-you . You are the only journalist I will trust- -I have
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~ °crlmina e , , was,stb e

word, "don't incriminate me in the Kennedy assassination .

I don't want to go to jail . How could we do it in such a

way that I don't go to jail? "

I said, "Well, first tell me, did you do it or

didn't yo-u do it? "

He replied, " Yes, I am responsible . I feel responsibl e

for -- I might as well use his words -- "for th e

behavior of Lee Harvey Oswald" . .

I said in what way ?

He said, "because I guided him . I instructed him, to

Now, you remember, Mr . Tanenbaum, when I came t o

your Committee before, that I didn't know whether Mr .

de Mohrenschildt was alive or not, he had disappeare d

in Europe . But he had told me his story in deep background ,

in background and on the record, and he . had left it a

little bit to my judgment to produce a story for televisio n

in The Netherlands or for the world that would, a s

Sommerset Maughn says, walk on "The Razer's Edge", yo u

see . And so I saw, he begged me, take me out of the

country, "because they are after me" .

And of course, I asked him• : who are they, ,you know ,

we went through that, . but he wanted to get out as quickly

as possible because he felt threatened .



Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . And you said you discussed that .

Would you please tell the Committee what your conversatio n

was with George de Mohrenschildt with regard to " they" ?

Mr--. Oltmans . Oh .
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Mr . Oltmans . Well, he indicated that in his manuscrip t

of the book that we have been talking about . He is mentioning

names of CIA and FB I. people who were connected with the Kenned y

assassination . He mentions one that I will now go on record

mentioning--of a Mr . Parker of the FBI . That came to Hait i

within 24 hours of the Kennedy assassination to intimidate Mr .

de Mohrenschildt in such a way that he felt he should pu t

s name in this manuscript .

mi.,Tane"nbaum .Did George de Mohrenschildt tell you wha t

Mr. Parker, of the FBI, said to him ?

Mr . Oltmans -No,- he said "He intimiated me and I brough t

the story out in the book . "

Mr .Tanenbaum . Now, do you know were this manuscript was o f

his book ?

Mr . Oltmans . Yes . When he was in The Netherlands nego-

tiating with Dutch Television and Publishing House of Frank

Holtz, I called from the Dutch office on the 4th of March in

the afternoon, to Dallas to Mr . Russell's office and we taped

th e- conversation, and I' asked Pat Russell "Do you have th e

manuscript?" .

He said "Yes,it is here in my file . "

I said,"If we come to Dallas, can we pick that up? "

He said, "We have to discuss that, because Mrs . de Mohre n-

schildt seems to have some rights to that story ."
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e-inddcates constantly, the lawyer, that Mrs . de

Mohrenschildt, and then he puts his hand out, in the Dalla s

way (indicating) .

Mr . Tanenbaum. Will you continue, please . You 'wer e

with George de Mohrenschildt, and did he tell you about .

Mr . Parker and "they . "

Would you explain to us who the "they" were, and yo u

explained that Mr . Parker of the FBI went to Haiti within 2 4

hours after the assassination .

Mr . Oltmans . Exactly .

Mr . Tanenbaum . Would you _continue, what' :.George deMohren-

schildt explained to you ; who the "they" were he was fearfu l

Mr . Oltmans . O .C . He says "The interests- He mean s

the CIA and FBI --"who don't want the story to come out ." o f

the Kennedy assassination is one day . The other day is a

little more difficult for me to trace because it is th e

first time he talked to me about it . In Dallas on the 23rd o f

Zebruary_ he said that when. he :fled : the Soviet Union in '21 with

his family, in Poland, he entered the Military Academy i n

Poland and commanded a regiment of cavalry in Poland . Bu t

they did not feel safe so close to the Bolsheviks so hi s

father de Mohrenschildt, who was the Director of the Nobe l

Factors-- the NobelPrize--asked help of German Nazis to ge t

him into Germany and then through to Belgium .
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was a very famous Jewis Nazi hunter in Dallas, came t o

Dallas and paid a visit to Dallas, and he met Mr . Weinrath ,

from that mom ent on--and I only called de Mohrenschildt--I ha v

no time, I have nothing to follow it up, and he said "Even

the Jewish Mafia is now after me . "

Mr . Tanenbaum . So in . "they" he indicated that member s

of a Jewish agency were after him, those ?

Mr.Oltmans . Jewish interests, yes .

Mr . Tanenbaum . Jewish interests ?

Mr.Oltmans . For him being pro-Nazi .

MIL. Tanenbaum . The "they" that he indicated, then i n

summary) Mr. Oltmans, .were members of the Jewish agency wh o

were looking for former Nazi sympathizers ?

Mr . Oltmans . Exactly .

Mr . Tanenbaum . And members of the Intelligence Commu -

nity, CIA and FBI ?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

Mr. Tanenbaum . Did he indicate anybody else?

Mr. Oltmans . No, sir .

Mr. Tanenbaum . O .K . Continue, please . What els e

did George de Mohrenschildt tell you on that day? .

Mr . Oltmans . He said since it was -the. most importan t

thing to get him out of Dallas, he asked me to escort him ou t

of the_.country . I said, did you have legal passport ?

He said, yes, that was legal until 1978 .
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/ Dallas in Bishop College--they have a touch telephone--to

Mr . Eaklaar. - collect .

He instructed me when I said that I had a confessio n

of George de Mohrenschildt having instructed Oswald' how t o

go about the assassination of President'Kenne, the Dutch

Television NOS, National Dutch Television, instructed me
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get him at any cost out to t .The Netherlands, because yo u

know :how they are, they wanted it on Television first, a s

simple as that . So, then I had the three days going to- -

Mr . Tanenbaum . Before we get to Dutch Television- -

Mr. Oltmans . Yes, Mr . Tanenbaum .

Mr . Tanenbaum . You indicated on the telephone to you r

people in The Netherlands--

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . --that you had a confession from George

de Mohrenschildt, indicating that he had given instructions

to Lee Harvey Oswald, is that correct?

Mr . Oltmans . Yes.,sir .

Mr . Tanenbaum . Did he, in fact, gi.'SCyou the details

about his instructions ?

Mr . Oltmans . Yes . I could go . into that if it--

Mr . Tanenbaum . did he give it to you in Bishop College ?

Mr . Oltmans . Some of it .

Mr . Tanenbaum . Did-you have that information before you



Mr . Oltmans . I. asked him how can you prove that Oswal d

acted at your instructionsbecause I said that was the firs t

one to ask .

He replied that the day of the assassination he was

in Haiti at a U .S . Embassy party and the news of the Kenned y

Assassination reached the party . And no one knew that Oswal d

was arrested, that having happened yet, but de Mohrenschild t

went on record in Haiti at that moment saying he was sure

Oswald killed Kennedy, or was the man in the assassination .

Now, de Mohrenschildt said it, "I talked to the Warre n

Commission so it is in the Warren report ;: that I was sure

before Oswald was arrested that Oswald had killed Kennedy bu t

no one the , Warren Commission ever asked me why I was s o

sure ."

That was his quote, unquote reply on that particual r

question right here .

Mr Tanenbaum. Do you have notes on that ?

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . . Now, did you ask him why? Did yo u

ask him that question that the Warren Commission did not ask him ?

L /

Mr . Oltmans . Yes . I had one very crucial question, a

question and answer he replied to that .

Mr. Tanenbaum . Would you please tell us what that



The Netherlands .

Mr . Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . Did you ask him why he knew that Lee Harve

Oswald killed the President ?

Mr . –Oltmans . Yes, because he had told me alread y

that Oswald had acted at his instructions, said--de Mohren-

schildt is an experienced intelligence officer . He has

worked for various intelligence communities, the French and

there are many question marks of his connections with th e

State Department and work in Yugoslavia, looking for oil i n

Tito's Yugoslavia, looking for oil–in Batista's Cuba o n

government contracts .

Mr . Tanenbaum . Did he tell you that?

Mr . Oltmans . Yes,he told me that .

Mr. Tanenbaum, Did he tell you he ever worked fo r

any organization ?

Mr . Oltmans . No . No, he never said he worked for -th e

CIA or the FBI ._directly . He was clever, very clever man .

Mr . Tanenbaum . Before your telephone call from--

Mr. Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . From the Library at Bishop .College to

The Netherlands,. did, you:have .any other information wit h

regard to the assassination of the President that was imparte d

to you that day by-George de Mohrenschildt with regard to his
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1'~.ed° he ~residen`t?

Mr . Oltmans . No, he said get me out, first, and

then we will talk .

. Mr .. Tanenbaum. O .K . Will you please tell us what yo u

did to get him out of the United States and into The Nether-

lands .

Mr . Oltmans . Well, I had the NOS Organization right

on the spot that same afternoon, in Bishop College that same

afternoon, and I told him to start packing .

Now, he wavered, going, not going•, .going, not going

for several days, and I got fed up .

I said, you make up your mind ; , you leave or I hav e

other work to do .

When I was in Dallad, the 20th of February, called him ,

he said he was still considering coming to Holland and if I

had time, could I go back to Dallas .

So, I did that . It was the'27th of February and I

went on the 28th. I .would have to look on the calendar, but

it was those dates and :I- , checked in the Dupont Plaza Hote l

in Dallas again, flew back and consulted my station .

Tanenbaum . When you flew back, where did you .f ly__ , from

Mr.Oltmans .	 ___Houston_toDallas, .. .Braniff_Airlin .,. g

	 Mr_ ..Tanenbaum .	 What.	 airlines did
y
ou take ?

Mr ., oltman . . Braniff . . . . I have all the . tickets if you
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Mr.Oltmans . No, no .

Mr. Tanenbaum . Will you supply them?

Mr . Oltmans . I supply with everything, on the hour ,

because I keep diary notes on the hour (indicating book . )

Mr. Xanenbaum . Will you permit the Committee to have

copies of these?

Mr . Oltmans . Complete, the whole--

Mr . Tanenbaum . Including notes you wrote on George de

Mohrenschildt and all air tickets ?

Mr . Oltmans . Yes . If necessary, yes .

Mr . Tanenbaum . All right . Continue .

Mr . Oltmans . So'l : was in Dupont Plaza Hotel .

He came in afternoon, said he had meeting in afternoo n

three o'clock at Bishop College, he couldn't get out .

After that he came at 4 . He said he was still consider-

ing to go, but I had the. feeling he wasn't . I didn't know at

that time that he had brought his paintings to a friend i n

the college . He is 40 or 41 years old . He is one of his bes t

friends, a black teacher at the college : — '

Mr . Tanenbaum . Do you know his name ?

Mr . Oltmans . No .

Mr . Tanenbaum .. Do you know what he teaches .

? Mr. Oltmans . Oh, he knew everybody there, and they

loved him .
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friend was a teacher at Bishop College .

Mr . Oltmans . One particular friend was close .-enough

to trust him with his television station, his television .

Mr. Tanenbaum . This teacher at Bishop College . .

Mr . . .Qltmans . I think he is a teacher there .

Mr. Tanenbaum .' Do you know what he teaches ?

Mr . Oltmans . No, no, but it is very easy to- -

Mr . Tanenbaum . You say he was . a black man ?

Mr. Oltmans . Yes . I shouldn't have but well ,

it is a black college so it might be . more complete . I don' t

Mr . Tanenbaum . In. answer to that question, in descri p-

tion, as a matter of fact, it is very helpful . Is there any -

thing else you knew from George de Mohrenschildt, with

regard to the description of this gentleman, that would in an y

Mr. Oltmans . That has the television set ?

Mr . Tanenbaum . Nor is . there anything else George de

Mohrenschildt told you about this friend to -- whom he gave

these paintings ?

Mr. Oltmans . Yes, yes . He has his paintings .- Yes ,

he did . But I don't think that it is proper to say . . Well ,

I will tell you personally . Well, I don't know what I can d o

here.,. personally . I. am a journalist and--I am not in Germany
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Sir, will you just limit it to a

description of him that would aid us in finding him?

Mr. Oltmans . Yes, I can give that to you . Mr . Tanenbaum

I will give that to you immediately after this meeting,' o r

do I insult the Committee now? It is so private and in thi s

country, these things are so--well, let me tell you . He i s

"gay ." De Mohrenschildt told me the man is "gay," so i f

that __helps in any way .

Mr . Tanenbaum . Is there anything else ?

Mr . Oltmans . I don't want to say it, but'O .K ;, let me

come. out .and say. :it . We live in modern times .

Mr. Tanenbaum, Are there any other descriptions you'ca n

give us about this gentleman ?

Mr . Oltmans . No . Excuse me, no .

Mr. Tanenbaum . All right . Continue, please . . , You

were talking about- -

Mr . Oltmans . He came back, I had dinner with his lawyer .

He left, the lawyer, and George called at 11 .o'clock . ' There

'are-many more details that I-have to skip :here, but anyway ,

he came at 11 :10 and , he said he was ready to go . .

Mr. Tanenbaum . Can you tell us what date, approximately ,

you are talking about ?

Mr .. Oltmans . The 28th of February .

Mr . Tanenbaum. This year?

Mr . Oltmans . This year .
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Tanenbum .Continu

	

ease ,.
Mr. Oltmans . And I said, "No, George, it is 11 :10 .

want to sleep ."

	

I was double-checking, more or less, he

was ready to go at that point .

He said "No, because I might make my mind tomorrow . Let' s

leave now,.for Houston and take KLM Jet for Holland in th e

morning . "

I said, "O .K . on the condition that I drive," becaus e

he drives very shaky. So, we did, we went to Bishop College .

And then I found out he had put a wais t. -14ghpainting to some-

body else, his television with the man I told you about, and

he had packed, he was ready to- -

Mr. Tanenbaum . You said you drove . Where did you driv e

Mr . Oltmans . From Dupont Plaza Hotel . He drove to the

Bishop College Apartment where he lived and I drove from tha t

apartment to Houston during the night .

Mr . Tanenbaum . In whose car?

Mr. Oltmans . George de Mohrenschildt's Pinto Ford car .

Mr. Tanenbaum . All right, continue .

Mr. Oltmans . And he had his luggage packed, he thre w

a few things in there, and he literally evacuated the . .

place for never to return .

Mr . Tanenbaum . Where did you go ?

Mr. Oltmans . We left by 1 :30 -in the morning and I
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±drovequn i-1

Houston . I was so tired, we' checked into a motel, and w e

slept for about--he didn't want me to book two rooms . He

said,_•"You have to stay with me, so let's get a double room . "

He couldn't sleep at all, . So I didn't sleep much but I slep t

a little .~

	

.

Mr . Tanenbaum. Do you recall the name of the hotel, sir ?

Mr,':Oltmans . Yes, I have it, but forgive me, I ca n

supply everything including the bills .

Mr . Tanenbaum. Did you register ?

Mr . Oltmans . It is called, it is Hunters Lodge, or some

such :.thing . -I will know exactly where it 'was .

Mr . Tanenbaum. And this was cutside of Houston ?

Mr. Oltmans . Yes, it was about 17 miles from. Houston ,

because it took us only one and a half hours that morning t o

come to airport, which is that side of the road.

Mr. . . . Tanenbaum ._ Did George de Mohrenschildt sign as a

guest in the hotel?

Mr. Oltmans . Yes, wherever we went,, even Waldorf Astori a

Mr.Tanenbaum .And you did, as well ?

Mr. Oltmans . I. did as well .

Mr . Tanenbaum. Continue . You stayed this one night. .

What happened the next day ?

Mr . Oltmans . For a few hours, we left at 6 or 6 :30 ,

we drove to-Houston-at the-Holiday Inn and checked in agai n

to make telephone calls . We took a room for a day rate and
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QQk	 a'	 oweraridmade calls to;Ho	 nd, forwL, -cets„andill

Mr . Tanenbaum . And again George deMohrenschildt signe d

Mr . Oltmans . Signed in, yes .

Mr . Tanenbaum . Continue ; . ,w1at happened then?

Oltmans . 'Then-we took--KLM- does not fly on Tuesday ,

so we took an eastern Jet ; Braniff Airlines first class t o

Kennedy Airport in New York .

Mr. Tanenbaum . Braniff Airlines, Houston ?

Mr . Oltmans . Leaving at noon, getting to Kennedy a

quarter of four .

Mr. Tanenbaum . That was Houston to- New York City?

Mr . Oltmans . Straight, non-stop .

Mr . Tanenbaum . And when you flew, you used your ow n

Mr . Oltmans . Both own names . I gave you, the receipt .

Tanenbaum . Who paid for the tickets ?

Mr . Oltmans . NOS, butch' Television . Well, . I paid

- through my Bank-America-Card, but-I advanced for NOS to pay .

Mr. Tanenbaum . Now, up to the time you . arrived in New

York--

Mr . Oltmans . °Oh, .he .changed. He became--excuse me .

Mr .Tanenbaum.Can you tell us what, if anything else ,

you discussed about the assassination of the President?.
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lept, both

--o-f-u-s-i-a-nd-l-was—reafly--we were having a glass of wine an d

eat some and drove some, and I started to make notes, becaus e

I hadn't had much time to make notes, so I wrote most of th e

night . I made notes of the conversations that were comin g

back to me, We didn't talk about the assassination . durin g

that 'flight . As a matter of-fact, we did not talk much abou t

that after that until we got to Holland . He would start talk-

ing about it .

Mr. Tanenbaum . Up until the time you got to Holland, di d

you notice any change in George de Mohrenschildt's demeanor ?

Mr . Oltmans . Yes, very much so .

Mr . Tanenbaum . Will you tell us wha.t that was .

Mr . Oltmans . Well, he said, "I will not be let on th e

airplane," and all that .

I said, "Look George, you get on this plane . I am

not excited, I am with you . "

And he completely relaxed once he was on that plane and

out of Texas . He felt different person, and I noticed it ,

	

he was becoming

	

normal .

	

'

Mr . Tanenbaum . What date did you arrive in New,Yor k
l

City, sir, you called?

Mr . Oltmans . The first of March . The first of_March ,

it was a Tuesday, first of March, if I am correct . At a

quarter to four . TheLKM had the tickets but they couldn't
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So I checked in the Waldorf Astoria .

Mr . Tanenbaum . When you checked i n :'•the Waldorf Astori a
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Mr. OItmans'.Signed•. . hesigned ;and .I signed.

Mr.-Tanenbaum . You both signed in?

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . did you have two rooms or one room ?

Mr .. Oltmans . ' Again one room, because he didn't want to

be left alone .

Mr . Tanenbaum . How long did you stay at the Waldor f

Astoria ?

Mr. Oltmans . One night, sir . And in order to not mak e

him change his mind again, I found out that Pan Am makes one

flight in the morning to London . at 10 o'clock, and I quickly

bought on that .

Mr. Tanenbaum . . .Ten-o'clock ?

Mr . ..0ltmans . Yes,the next morning .

Mr . . Tanenbaum . That was March 2 ?

Oltmans . Second, third in Holland--yes, March 2 .

Mr. Tanenbaum .. That was ten o'clock in the morning ?

Mr. Oltmans . Yes . Jumbo Jet .

Mr . Tanenbaum . And what airlines did you fly fro m

New York City?

z._ Mr . Oltmans . Pan American .

Mr Tanenbaum. What airport did you leave from?
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quarter to 9 in the evening . We% checked in the 'Brittani a

Hotel .

Mr. Tanenbaum . While you were at the Waldorf Astoria ,

sir, did you have any conversations with Mr . de Mohrenschildt

regarding-the Kennedy assassination ?

Mr. Oltmans . Yes, even during the dinner with a frien d

of mine, a Russian architect and another friend he brough t

along, we talked some about it . And he--

Mr . Tanenbaum. Would you please tell us in substanc e

what George de Mohrenschildt said about the assassination o f

, the , President during this period in New York City ?

Mr . Oltmans . Oh, if you think he spoke about th e

assassination itself, no, he didn't . But he spoke about how

I rescued him from Dallas, how I was taking him to--how I

was actually rescuing his life, saving his life by . taking hi m

out, because he said there can happen three things in Dallas ,

"Either I talk or I go, they will drive me mad, or I wil l

kill myself . "

He said that, kill himself l repeatedly over the 1 8

days that I was with him . He very often came back to thi s

thing, saying that he was close to killing himself, and tha t

he actually tried to commit suicidea number of times b y

taking medicines, or whatever he took .

Mr.-Tanenbaum .- What -was ;

	

reason he told you abou t

going to commit suicide?



directly involved in the killing of President .Kennedy . He

would say--and I have notes--"I would rather kill myself than

let my children"--and he called not only his daughter Alexandr a

but also his brother, Professor de Mohrenschildt, who is i n

:California'. : . He said, "My brother and my daughter,. I don't want

to have to live the rest of their lives by this . thing . "

You know, that he was involved .

"I would rather shoot. myself : "

He has told me that various times .

Mr . Tanenbaum . All right, sir .

So, up until the time that you left New York City fro m

John F. Kennedy Airport, did you have any other conversation s

with him with regard to the assassination of the President ?

Mr. Oltmans . Yes, repeatedly .

Mr."Tanenbaum . Now, again in substance, tell us what ,

if anything George de Mohrenschildt told you--this is up unti l

the time you were in New York City--about the assassination .

Mr . . Oltmans . Sir, . pages. . and .pages . and-pages T will--

Mr. Tanenbaum . In substance, will you tell us what

he said, please .

Mr. Oltmans . Each time he would reveal something else .
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O'ltmansHem' cnuldri't'=Y-what""I 'argotls to tell you in

the other session, one of the reasons was, I found it in m y

notes, that he doesn't want his children to look upon, to

their father for the rest of their life as having been, involved
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Mr . Tanenbaum . Please ta1ce your time and consult you r

For instance, he said to the Dutch Publisher and to th e

head of Dutch Television, that in the manuscript that is in
the Dallas Lawyer's office--he played the devil .

He mentioned the names of CIA and FBI people . I have

Mr. Tanenbaum . Now, is this in New York City or- -

Mr. Oltmans . This is in Holland, we are talking afte r

going to Holland .

Mr . Tanenbaum . I am trying to go chronologically ,

sir . But in New York City, did you have conversations wit h

him with regard to the assassination of the President ?

Mr. Oltmans . Not so much . '

Mr : Tanenbaum . .Before you went to Amsterdam? .

Mr .. Oltmans . No, not so much, no . I thought you

were talking about--

Mr. Tanenbaum . Did you have an opportuni:ty to consult

your notes ?

Mr . Oltmans . Yes . Not much .

Mr. Tanenbaum . Did he tell you anything different abou t

the assassination than what you have already testified to ,

when you were. in New York? .

Mr . Oltmans . No .



Mr. Oltmans . To London, Heathrow .

Mr. Tanenbaum . did you stay in London ?

Mr . Oltmans . Wet checked into the Brittania Hotel ,

spent the night there, again in a double room . We had dinner

with friends'of mine and he told these friends again "Wille m

saved my life . I am so grateful. to him ; he took me away . "

Mr . Tanenbaum . Did you have any conversations of sub -

stance with hiM:.lin New York ?

Mr. pitmans . Not at all . New York, talked a bit, bu t

not in London .

Mr. Tanenbaum . Up until this time, had . he ever mentione d

Jack Ruby or H . L . Hunt?

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . . Up until this time?

Mr . Oltmans . Yes, I forgot complete allabout that .

Mr . Tanenbaum . Would you please tell us that, then .

Mr. Oltmans . O .K .. You see, in Dallas, in the many

- -talks had with him about going or not going, I asked hi m

point blank, "Did you know Ruby? "

"Yes . "

"Have you been in Ruby's tar?" .

"Yes . "

"Then what happened to Oswald . If Oswald set up the ,
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y4 A sass nation,.he must ; -ye SLAV of of money . "

And de Mohrenschildt, with a devilish laugh said

"He wasn't long enough around to get the money . "

Then I said, "But who would pay? "

You see, . he talked in circles . He was still talking in

circles . die was coming around to talking, but when I aske d

him, who would put up that kind of money, he said, well, h e

would reply, "Well, did you see the letter of Oswald, wa s

released by the FBI, to Hunt?

	

Now, why do you think Oswald

would write to Mr . H . L . Hunt?" .

Then I said "Do you know Hunt, have you known him? "

He said,-"l knew him for 20 years . I was very clos e

with him . I went to all his parties. "

You see, de Mohrenschild t . clearly indicated that the

money had come from, that his contacts were "upwards to Hunt ,

and downwards to Oswald . "

Mr . .Tanenbaum . _ when_.you say "he clearly indicated', "

would you tell us what he said about that?

Mr. Oltmans . What I just told you . .

Mr . Tanenbaum. He said that to you?

Mr . Tanenbaum . He, de Mohrenschildt ,:• said that to you? '

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum. He said that to you in Dallas ?

Mr. Oltmans . In Dallas, or on the way' to Houston,



running arms to Cuba, in connection) with the Cuban Revol u-

tion and he had at one time his truck with arms was parke d

in Lester Logue's--who is a very important Dallas oil man--

Lester Logue's driveway and the police found it there. So

Logue was in trouble to explain why a truck with arms was in

his driveway .

.Now, when Lauren Hall went on my television camera--th e

-film that television submitted to your committee last time I

submitted to you---Lauren Hall says on that film that he wa s

offered $50,000 to take part in the Kennedy assassination i n

the office of Mr . Lester Logue ini :Dallas,and that were

present five people in':that meeting, including a trucking

executive and several other people . And that Mr .Logue said -

"I don't mind to take part in assassination of Fidel Castro ,

but I will be caught dead taking part in the assassinatio n

of.:the President of the United States . ”

So, he went• underground to try to kill him. That i s

what he said, he was offered $50,000 in the offioe•'of Logu e

but that ;is .what he said . I went to Dallas and stayed wit h

George deMohrenschildt and George said "Lester Logue is one o f

my . closest friends ."

4 3
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on _any,,o er-s-p•eople that yo u

now recall during these conversations ?

Mr . Oltmans . No, but--yes, in 1969, I think it was '69 ,

I found Lauren Hall in California . Now, Lauren Hall_had been
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" Because," de Mohrenschildt replied " Mr .Logues an d

I did a survey on oil for Batista in Cuba . "

de Mohrenschildt looked in the Petroleum Club boo k

and said';. "Call him, but don !.t tell him you called from my h

de Mohrenschildt was having a ball . When I called

Lester Logue from de Mohrenschildt's house, I had on film that

in his office $50,000 was offered to kill Kennedy .

	

Then

Logue went into a frenzy . He threatened that he would hav e

me arrested by FBI, that he would sue me until Doomsday .and

I said "You do what you want, call the CIA, the FBI ,

sue me as much as you want ; I have the story on film. I

give you equal time, that is all I am doing, man . "

The next morning I checked with his office to take

th-e CBS: crew there . • .-Mr: . .:Logue came on the 'phone and said ,

"FBI is not interested in you -I am not interested in you, I

will have nothing to do with you," and hanged up the 'phone .

That is the story of Lester Logue, close friend of George d e

Mohrenschildt .

Now, I have this on film . .

Mr . Tanenbaum . Now, you left off• when you were i n

London .

Mr. Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . How long did'you stay in London with
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Mr . Tanenbaum. And where did you go from London?

Mr . Oltmans . To Amsterdam .

Mr. Tanenbaum . What happened in Amsterdam, sir--woul d

Mr . Oltmans . In Amsterdam Mr . de Mohrenschildt met ,

Thursday night., March 3, :.with'.the head of Dutch Television for

about one and a half hours discussing making his entire story

exclusive to Dutch Television and signing contracts for that .

On Friday, . the 4th of March, he negotiated from 3 i4 th e

afternoon until 7, with again :'Dutch Television .

Mr . Tanenbaum . With whom from Dutch Television ?

Mr . Oltmans . Karl.Enklraar . He is head of Dutch Tele- .

vision today, NOS Television, National Dutch Television .

He can come and testify to you .

Mr. Tanenbaum . In the. negotiations, what, if any con -

versation did George de Mohrenschildt have to say ; about his

knowledge of the Presidential assassination ?

Mr. Oltmans . He spoke only there about the manuscript

of the book, because most . of what he wanted-to say was in there

anyway, so he wanted to negotiate . on the basis of whethe r

that manuscript was available so he did not have to go through '

the whole thing, again .



firmed the manuscript was there . On Monday we were, Monday

or Tuesday, we intended to sign a contract. Mr . de Mohren-

schildt said to everyone "Let's try it, let's do this . "

He was going to be put up in the hotel for one mont h

and get a-staff to work with him in order to get the story ou t

quick in book, in film, and on television .

Mr. Tanenbaum . Where was George de Mohrenschildt staying?

Mr . Oltmans . At my house', in Amsterdam .
r

Mr . Tanenbaum. During this time, did you have any detail e

conversations with him about what he knew about the assassi -

nation?

Mr . Oltmans . , Not much. We were always discussing con-

tract, signed, it 'will .go on record .

Mr . Tanenbaum. Did there come a time when you did g o

into details with him about what he knew about the•assassina -

Mr .. Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . Would you please tell u s . when that was ?

Mr. Oltmans . I asked him some more questions, of course .

For instance, .I would ask him why do you say it to me ?

And he would reply "Because you are a Dutchman, I trus t

you. You will-take me out of the country, and I only feel

safe outside the United States . I will never . do anythin g

here,-because they-will get-me . They will even"--he was



.ne

t show

this fear while he was in Holland, not at all .

Mr . Tanenbaum . Tell us, please, sir, what,if anythin g

he said to you, in detail, about what he knew but the

assassination of the President .

Mr.-Oltmans . That Kennedy--that Oswald followed up hi s

detailed instructions how to set up an ambush of Presiden t

Kennedy .

	

0

Mr . Tanenbaum . What were his instructions ?

Mr. Oltmans . I think that--1 don't know . I guess i t

was the cross-fire, to round up, you see--he also said tha t

Oswald had many friends among the Cubans . He never said pro-

Castro or anti-Castro, but it was assumed to be the anti =

Castro Cubans, although he would never say that, he woul d

never talk . in terms of pro-Castro or anti-Castro . . He sai d

"Cubans . "

Mr . - Tanenbaum. Now,. when you said Oswald followed hi s

instructions, whose instructions was Oswald following ?

0 Mr . Oltmans . He said the relationship between Oswald-- I

asked about that, but I said how can you make out, how can

you prove that Oswald followed your instructions ?

He would reply. "Read all the material .that. ..has bee n

printed already on the relationship between-Oswald and me . "

Now, . I knew about that, because I have nine hour tape s

on that .relationship, which was very close . He called Oswald,
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son, they were in complete agreement .

Mr . Tanenbaum . .At any time--

Mr. Oltmans . On the same wavelength .. Yes, sir . ;

-Mr. Tanenbaum. At any time, did George de Mohrenschild t

indicate to you that there was more than one shooter of th e

President?

Mr . Oltmans . Yes, definitely, definitely--

Mr: Tanenbaum. Would you -please tell us–what . he said ?

Mr. Oltmans .

	

.I . couldn't=at •this ' momentI ,would' have

to--I want to be very precise, if I called that, and I woul d

have to adjourn to start looking through my notes really ,

because you constantly say "Look at your notes," but how can

-h . • do it? . They ' are ali =brief -things, about 10 pages would, I

would have have ta' •go.; through, notes .

Mr. Tanenbaum . Are those the.. notes before you now? ,

Mr. Oltmans . They are before me, yes .

Mr.' Tanenbaum . And those are the notes which contain

Mr . Oltmans . Only notes on flight in Holland to Pallas .

Mr. Tanenbaum . Does it contain information . as to how

many shooters there were on Dealey Plaza ?

Mr . Oltmans . I am not sure .

Mr. Tanenbaum . , ;Would you pleasetake your time, and

read through your notes .



Please let us know when you finish . Please take your

time, Mr . Oltmans .

Mr .Oltmans . I do not have it here . I can't say for

sure .__ I_would have-to get the rest of the package .

	

-

Mr . Tanenbaum. Could you tell us? .

Mr . Oltmans . That detail I cannot tell you .

Mr . Tanenbaum . You cannot tell us the substance, what ,

if anything George de Mohrenschildt said, whether or no t

there was more than one shooter in Dealey Plaza ?

Mr . Oltmans . Yes, hassaid many things, even on the

tape that you have .

Mr.Tanenbaum . Would you please tell us .

Mr.Oltmans . I am under oath, I would like to be pre -

cise .. I cannot at this moment because I would have to com e

Mr .TTanehbaum . .Where are your notes ?

Mr. . . Oltmans,. ..-In Amsterdam . . He has, in . the ten years,- -

indicated very often

	

He has had the visit of the Latins .

Oh, yes, it is so much in my mind that for you, you need the

information but for me, it is one of the things that I
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He took Valium, he took Valium, that was the poison

he took .

Mr. Tanenbaum . -Just take-your time and just read your
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Mr . Tanenbaum . Did you remember talking to me on th e

telephone last night?

Mr. Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . Did you tell. me last night that Georg e

de Mohrenschildt told you there was more than one shoote r

in Dealey Plaza ?

Mr. Oltmans . Yes, sure .

Mr . Tanenbaum . Did you indicate- .to me on the 'phon e

whether or not a person by the name of H . L . Hunt was in

vol .Ved in the assassination ?

Mr. Oltmans . Right .

Mr.' Tanenbaum . Would you tell the Committee what you to l

me on the 'phone last night, as best you can recall ?

Mr . Oltmans . Oh, yes . You must say that, becaus e

I have not a recollection of that call . We have five calls .

I would not know exactly the words, but I said that Georg e

de Mohrenschildt indicated that he was upwards linked t o

H . L . Hunt and the other direction straight tp Oswald, an d

I•have this other picture that I told you about of this Cuban .

showed it to de Mohrenschildt .- He said he didn't know this

man . This was a picture of a Cuban who supposedly wa s

involved in the Kennedy assassination and that we wer e

able to trace, and he would not say that he knew . this man .



`BUt_a1s.o-duringtalking about r this picture he talk s

in terms of having instructed Oswald to set up a cross-fire

and he has talked about that to me very clearly, but I have

not anything here in writing, exact quotes .

Mr. Tanenbaum . When did he tell you,, as best you can

tell us, as best you can recall, .that he instructed Oswal d

to set up a crossfire ?

Mr . Oltmans . I don't recall .

Mr . Tanenbaum . Was that at Amsterdam ?

Mr . Oltmans . It must have been, in the period betwee n

the 23rd of February and the 3rd of March . This is an outline

of my diary, so I would 'have to go--this is the red notebook .

This is an outline, because I did not want to take the noteboo k

o America . It is in the bank in Amsterdam .

Mr. *Tanenbaum. Mr .Oltmans, did he tell you what hi s

instructions were to Oswald ?

Mr . Oltmans . No .

Mr . Tanenbaum . Did he tell you what his instructions

were from H . L. Hunt, or anybody else ?

Mr. Oltmans .

Mr. Tanenbaum . Did he tell you what he said about H . L .

Hunt with regard to the assassination?

Mr . Oltmans . Sir, I am afraid that that is what I

went through before with this Committee already, that when I

asked him about that that he said that Oswald, was no
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coincidence that 0sw~1dLwrote : —etters to-Mr . Hunt . He talkedt,
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2
in question marks ; he wasn't on record yet . , He was nego -

tiating to go on record . We wanted it on film, we wante d

it on tape . We wanted his whole story . So everything he said

between Dallas and Amsterdam he still talked very often in

question marks . Like saying "Well, why do you think Oswal d

wrote to Hunt? "

And I said, well,,then what did you tell him? He sai d

Hunt was my friend. For how long?

Twenty years .

How close ?

Very close .

Where did he get the money ?

Well, what do you think?

That is how he wouldttalk .

Mr . Tanenbaum . Mr . Oltmans, did you ask Mr . De Mohren-

schildt what, if anything H . L . Hunt told him about

Mr . Oltmans . No, sir .

Mr. Tanenbaum. You mean that in your conversations with

George de Mohrenschildt ?

Mr . Oltmans. Broke it--

Mr . Tanenbaum . Just if I may finish the question, in

your conversation with George de Mohrenschildt, when h e

indicated that at the top of this structure concerning the
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a'ssasslnation was H 24 . :Hunt;- and--at -the bottom was Lee Har -

vey Oswald, you never asked him what, if anything, H . L .

Hunt said to you about the assassination ?

Mr. Oltmans . Sir,T was in the middle of reportage .

He Walked out on me . I had not the faintest idea he woul d

walk out after making agreements with my _television publisher s

on Friday, I could not expect this man to walk out with me on

Saturday under my own nose . I was in the middle of doin g

that job . So I hadn't asked everything I planned to . I

had to work very carefully . I couldn't just go lik e

a bulldozer and do this . I worked very carefully, bit'b y

bit, and I expected to be four weeks working with him o n

the damned thing .

Mr . Tanenbaum . What, if anything, did he say with regar d

to. Jack Ruby ?

Mr . Oltmans . That he knew him, that he had been in- -

I asked two questions on Ruby, one, did you know him ?

Yes .

Have you been in his night club ?

I .even asked, have you been in his night club prior t o

the assassination, and he replied "I suppose so . "

_ Mr . Tanenbaum . What else in Amsterdam ,if anything, .

that is different from what you have already testified to, .

did George de Mohrenschildt tell you about the assassination ?

Mr . Oltmans';, Nothing . Entirely-- I . would prefer to take



Mr . Tanenbaum . Well, did he say nothing, or did he

say something, or don't you remember ?

Mr . Oltmans . We discussed continuously, but if'I am

going to_quote him, I want to be exact .

Mr. Tanenbaum .

	

Well, he said something, but you don' t

recall exactly what he said?

Mr. Oltmans . Exactly .

Mr . ' Tanenbaum. Could you tell us in substance, in broad

strokes, as best you are able, without conferring with you r

notes, what it was that-de Mohrenschildt told you about th e

assassination, in Amsterdam?

Mr. Oltmans . That he was very, very afraid to com e

out with the story, continuously .. He wavered from doing it ,

not doing it, doing it, not doing it, and that was supposedl y

the reason he walked away in Brussels .

Mr . Tanenbaum .. Did he tell you any other details that y

can impart to us today ?

Mr. Oltmans . No, sir ; not responsibly .

Mr . Tanenbaum. Now, how long did you stay with Georg e

de Mohrenschildt in Amsterdam ?

Mr . Oltmans . Three days . From Thursday, arrived a t

1 :30, Friday all day, Saturday . So that is two and a hal f

days . Saturday, I drove to Brussels, you see .



Mr . Oltmans . I ;stayed, we arrived at 12 :30, he was goin g

for a walk and join us for lunch in the MetropOle Hotel . He

never returned from that walk .

Mr . Tanenbaum. What was your purpose in going to Bru s

sels withGeorge de Mohrenschildt?

Mr.Oltmans . Just, I was going really, I had bee n

babysitting . From the 23rd of February,I was invol ved. in.

	

in
this thing and this man was in a very nervous condition .

decided, let's do something to get out of Amsterdam an d

give him a different breath of air .

	

He hadn't been 2 3

. years_ in Europe studied at Lee College in Belgium . We had

lunch in Belgium . I wanted to see old friends of mine ,

and drove through his old universityytown . He had only with

him an attache case, with supposedly checks he withdrew fro m

the bank when I was there in Dallas, and nothing else .

Mr . Tanenbaum . Now, did there come a time when Georg e

de Mohrenschildt was no longer in your company in Brussels ?

Mr. Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . ' When was that,'sir?

Mr. Oltmans . He ldft the Metropole Hotel at 12 :30 .

He never returned from that moment . I waited until 3 :30

for him to return to the-hOtel .

Mr .. Tanenbaum . What date are we talking about ?

Mr. Oltmans . . The 5th of March; Saturday, the 5th o f

/‘Ar
4),AL J
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with him and someone else?

Mr. Oltmans . I had a luncheon meeting set up with

friends of mine .

Mr. Tanenbaum.. Prior to that had you set up som e

Russian meeting?

Mr . Oltmans . No, I had lunch with Vladimir Kuznetzov ,

5

	

First Secretary, who had been stationed in The Netherland s

	

1 g

	

and had returned on assignment vessel in Europe and ha d

	

10

	

written a letter he would like to see me . I hadn't see n

	

.y 11

		

him a few years, so I combined it . I said to George, I woul d

like to speak to this man, probably., you would like to mee t

him, too .

	

He is Russian . Let's combine it . You go

for a Walk and have lunch afterwards .

So we met by coincidence in a corridor becaus e

Kuznetzov was a half hour early and we were half-hour early .

:And we-spoke to Soviet Ambassador Kuznetzov and = --

	

- =

George . knew Russian . I didn't understand a word .

Mr. Tanenbaum . When-was the last time you saw George

	

20

	

de Mohrehschildt?

Mr .:Oltmans .. At that moment he said "O .K . I will be

back in an hour . "

Mr . Tanenbaum . Did he ever return?

	

.

Mr . Oltmans . Never .

Mr . Tanenbaum . You were staying in a hotel with George
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Mr. Oltmans . No, no, no .

	

We had lunch there neve r

planning to stay anywhere .

Mr ..- Tanenbaum. Where were all his belongings, sir ?

Mr . Oltmans . In my house .

Mr . Tanenbaum . What did . you do with them?

Mr . Oltmans . At the advice of Dutch Television, I trans -

ported all his belongings, even his pipe was there, probabl y

didn't plan to leave. On thebed was his pipe, his change ,

his keys--everything . I transported them to Amsterdam, Rotter -

dam Bank . with expressing instructions only Mr . de Mohrenschildt

himself or me could get it out -of the vault .

Mr . Tanenbaum . What, if any, effort did you make to

find out where George de Mohrenschildt went ?

Mr . Oltmans . Well, I had built in some check, ;.the car was

left in Dallas, his car was left that morning in Dallas wit h

-Dave-Russell . 'I -gave you -telphone and everything of a

friend of mine in Houston,. and he kept the car all that time .

So I would know when George came back :..intothe country, h e

would probably phone for his car, so I saw that ta very

Mr. Tanenbaum. You said David Russell . Is he any

relation to Patrick Russell, the lawyer ?

Mr. Oltmans . Not that I know .

Mr . Tanenbaum . . - So what else;did you do, " sir?
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de. Mohrenschildt,';.s back in the country, staying with hi s

daughter and Mrs . Tilton, his aunt in Palm Beach, an d

like to have his car back, and_the official of the drilling- -

that is the man in Houston--called,Jim Savvage of the

Transcontinental Drilling Company would drive the car back to .

Palm Beach and where David would please leave it with him .

So David called me in Hollywood where I was stayin g

with friends, and said George is back in this country .

wants to talk to you very much, he says he loves you, h e

ran way because he was too scared to face, to tell the story ,

he ran away .

That is what he told David Russell and that i s

what David Russell told me on the phone . I was supposed to

call Mr . de Mohrenschildt but I wasn't very much in the moo d

to do that right away . I wanted to wait a little bit and .

first of all, I wanted to see _whether your Committee was in t-

erested to contact him, so that is why I passed on the tel e -

phone number of Mr . de Mohrenschildt in Palm Beach on Monday

morning to you .

Mr .. Tanenbaum. bid you,, in fact, ever speak to Georg e

de Mohrenschildt prior to his death, in Palm Beach?

Mr. Oltmans . Since Brussels? Not a word . .

Mr . Tanenbaum . . Did you have occasion to go to Pal m

Beach prior to coming here ?

Mr. Oltmans . Did I?
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Mr. Oltmans . _No . .No, sir . I came straight here when

I heard he was killed--he killed himself .

Mr . .Tanenbaum . Now, last night you called me, is that .

Mr . :'O'1.tmans . Yes,sir .

Mr. Tanenbaum . You indicated that you had information
to give to this Committee about the assassination ; is that

correct?

Mr. Oltmans . What I said to you is that when I came

to you on the 11th of February or whenever' it was, I wa s

still•under--I did not want, I could not talk freely, be-

cause George had asked me not to come right out and say tha t

he instructed Oswald to kill Kennedy . He said in question

marks, as I said it to you, George said "How would it hi t

the media if I came out and said I was involved, or . 1 was

responsible for Oswald's behavior? "

That is the phrases in which :I phrased it before .

TFiat were not necessarily . the phrases as put it to me .

Mr . . Tanenbaum.. Now t , what you are talking about, sir ,

is that%you did not . tell . me all of the details about what

George de Mohrenschildt told you, that is .you did not

tell all of the details to me when we met in February, i s

that right?

Mr . Oltmans . Actually, I went for your investigators ,

I said that I was not in a position to do that because I said
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Mr. Tanenbaum . After that we met in March again .

Mr. Oltmans . In March I told you that since I did no t

know where he was, and since he asked me not to quOte him ver-

batim directly, that .1 could .not be.entirely free in talkin g

to you_ and . your colleagues . Now, I feel free .

Mr. Tanenbaum . So that now when you called me las t

night you told me in substance what you just said with regard

to why you did not tell me all the information you now possess ,

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Tanenbaum . And last night did you tell me that you

had the details that you were . now going to give to the Commit-.

tee about:what George de Mohrenschildt knew about th e

assassination?

Mr. Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . You told me that last night .

Mr. Oltmans . Yes, and for my feeling that it i s

Mr. Tanenbaum. . During your conversation with George de

Mohrenschildt, did you ask him whether or not there were

other shooters at Dealey Plaza ?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

Mr . Tanenbaum . Did he say there was-only one shooter ,

or did he say there was more than one shooter .



the question is- -

Mr. Oltmans . Well, I did not ask .

Mr. Tanenbaum . Did George de Mohrenschildt tell you there

was more than one shooter at Dealey Plaza ?

Mr . Oltmans . Yes, many, many times .

Mr . Tanenbaum . Did you ask him how he knew that?

Mr . Oltmans . No . Yes, but he-didn't say anything . He

had never told me until he told now that Oswald set it up

under his instructions .

Mr . Tanenbaum . Did you ask him what his instructions

Mr. Oltmans .' I asked how he could prove that Oswald

acted at his instructions . That was the very first questio n

Mr. Tanenbaum . Did he tell you whether' or not Oswal d

Mr. Oltmans . He said, and that is very good, I am

glad you reminded me of'that . He said "I am still not sure

even before, that there was one shooter . Even before th e

23rd of February he talked already about a group of peopl e

killing President Kennedy . This is not new to me .

Mr .Tanenbaum . Well, sir, whether it is new or not, simply



That is quote, unquote .

Mr. Tanenbaum . Did he tell you whether or not Jack Ruby

was involved in the assassination .

Mr . Oltmans . No, he told me what I told you .

Mr, Tanenbaum . Did you ask him?

Mr . Oltmans . Yes . As I told you, I asked him "Di d

you know Ruby? Why did Ruby kill Oswald? "

He wouldn't go in detail . He didn't come out flatly

and-say Ruby killed Oswald at my instructions, or anything lik e

that, nothing like that .

Mr . Tanenbaum. Sir, did you attempt to pinpoint th e

information and get detailed information from George d e

Mohrenschildt of what, if an/y,y, instructions he!-had receive d

from H. L . Hunt ?

Mr . Oltmans .

Mr . Tanenbaum. And what he imparted to Lee Harvey Oswald?

Mr . Oltmans . No, sir . .

Mr. Tanenbaum. Did you ask him?

Mr. Oltmans . . I. asked him--yes, I asked him the question

whether he knew-Hunt ,1%what was his relationship with Hunt ,

and I have told you this . More he did not say .

Mr . Tanenbaum. Did you ask him?

Mr . Oltmans . No .
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de Mohrenschildt in Amsterdam up until the time he left Brus -

Mr . Oltmans . We were very tired, having not slept al l

'night . On the 13th when we got there, napped, had rest, o n

Wednesday interview with Dutch Television people and we wen t

home and went to bed .

Mr. Tanenbaum . How many days,. as best you can estimate

it, was George de .Mohrenschildt talking about the Presiden t

up until the time he left from Bussels ?

Mr . Oltmans. From the 23rd with intermissions until th e

5th of March .

	

-

Mr . Tanenbaum . During that time, did you ever ask him

whether or not he received instructions from Hunt and what

those instructions were ?

Mr. Oltmans . No, I did not ask, at any time . .

Mr . . Tanenbaum . Did it ever occur to you to ask him that?

Mr. Oltmans . Oh, yes . We were really starting a comple t

b on this guy .

Mr. Tanenbaum . Well, why didn't you ask him- -

Mr. Oltmans .. But. he didn't want . to talk before i t

was. Why he

wanted:,: to.. hava this interview with Epstein of Reader s

Digest for $4,000, you see .

Mr. Tanenbaum . Sir, what if anything, did he say with
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any . . intelligence agency- o rsagency of government ;

what, if anything, did he say- -

Mr. Oltmans . That the names are in the manuscript .

Mr. Tanenbaum . Just le'tme finish the question .

Mr . Oltmans . Excuse me .

Mr . Tanenbaum . Did he say anything about any agency o f

government having anything to do with the assassination ?

Mr . Oltmans . Yes . He mentioned the CIA and the

FBI and the names he. .was mentioning in that fatal manuscrip t

which he called the source of all his misery .

Mr . Tanenbaum . Did he say this to you in Amsterdam, sir ?

Mr . Oltmans . Yes, always in Dallas and Amsterdam .

Mr. Tanenbaum. Sir, you are an investigative reporter ?

Mr .Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum. How long have you been an investigative

reporter?

Mr . Oltmans . Well, maybe longer than you are a n

investigating lawyer .

Mr. Tanenbaum . Maybe longer than I . am alive?

Mr . Oltmans . But my friend-

Mr . Tanenbaum . May I ask you this question, sir ?
t

Mr . Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . You have written books, is that correct ?

Mr . Oltmans . sure .

Mr . .Tanenbaum . You are an intelligent man?



when, :'he was talking about the assassination, is that correct?

Mr.Oltmans . Yes,right ; everything is right .

Mr. Tanenbaum . Can you tell us, tell the members of th e

Committee, why you did not ask him the questions concerning

the instructions that he received from H . L . Hunt as he sai d

he indicated .

Mr. Oltmans . He never said he had, he never said h e

received instructions from Hunt ; when I asked to try to

tie into the Hunt thing,he would again try to talk i i n

- circles .

	

He would then say-"Then why would Oswald writ e

to Hunt? "

Or then reply "Well, I knew Hunt for 20 year s

intermittently well ." .

And that kind of reply I was still getting .

Mr. Tanenbaum. And what kind of reply did you ge t

from him when you asked him what instructions he gave t o

Oswald?

Mr. Oltmans . Oh, the reply was, quote "Read"--when

I asked him to prove, to prove that Oswald acted at his

6 5

Mr . Tanenbaum . You are talking to someone who has indi -

cated to you he has very unique, sensitive, importan t

information about. the assassination of the President of th e

United States, is that correct ?

Mr.Oitmans . Right .

Mr . Tanenbaum . You stayed with him for a period of days



That was the only reply he would give to that question .

Mr . Tanenbaum. Sir, you say you have in your note s

in Amsterdam some more details about what Mr . de Mohrenschildt

told you about the assassination, is that correct?

Mr. Oltmans . hn other words, I would have to go fro m

the entire time, 1968 because she fact that there were

more people he has :;old me, from the very first day I

met him it was on television, for you it is interesting bu t

for_ us that is what he said from the beginning that. there were

more people than Oswald alone .

Mr. Tanenbaum . You have testified that George de Mohren -

schildt told you that some governmental agencies wer e

involved in the assassination, is that correct,sir?

Mr . Oltmans . Yes, and that "The proof of that is in

the manuscript . " . I am . quoting him .

Mr. Tanenbaum . And did you' ask. .him•. .which-,agencie s

those were?

Mr . Oltmans : Yes .

Mr . Tanenbaum . Which ones those were, did you ?

Mr . Oltmans . Sir, I told you I tnink he - said it was

CIA and FBI .

6 6

.ej.' ,nstructionsthat, was .rtheLquesfi:on. I .asked1 im

you make concrete, how can you prove that Oswald acted a t

your instructions? The only answer he would give me was "Re- :.

read, start reading, as you did that about relationshi p

between Oswald and me . You have't studied it."
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assassination?

Mr . Oltmans . No, he mentioned by name Mr . Parker of

FBI says it is extremely unpleasant for him because i f

thatrame come out now, he is very on top of FBI at this moment

and I am sure they will not want that to come out. But.Mr .

Tanenbaum, I understand that from a lawyer's point of view ,

that if you had traveled with Mr . de Mohrenschildt, I think

you would not have walked away in Brussels, but probably al-

You see, I didn'-t approach him as a bulldozer . . I

tiptoed and was trying to . get him on the plane . I would not

have gotten him on the plane to ask all the nasty question s

I had to ask, I was playing a very diplomatic game by trying

to get him to Europe, to feel him more safe, more relaxed .

I have the whole thing, we have a whole staff of Dutch, -

Television, trying to do a job to get all these questions

answered . But the mishap was that the guy, we, asked probably

already too difficult questions during that meeting in the

publishing house that he was cramped, he really became petri -

fied again, get him now without him•running .He was runnin g

so much now that°he killed .himself . .. Now, .we .arenowhere .

Mr.Tanenbaum . .. Just one . lastquestion ., .:Mr . Oltmans . .

Mr . Oltmans . Yes .

	

_

Mr . Tanenbaum . George de_ Mohrenschildt, you say, was

negotiating to te= . what he knew about the assassination?
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d ~re.AS a'matte' f fact ,

that the contract be drawn up . - - "

Tanenbaum. The contract was already drawn up .

Mr . :Ol.tmans . Was being drawn up that we had .

Mr. Tanenbaum . I take it that Dutch Television wa s

going to Say him a fee .

Mr. Oltmans . And publishing-house ; yes, sir .

Mr . Tanenbaum . Were going to pay him a fee, for tellin g

what he knew, is that right?

Mr . Oltmans . No, for telling the story, for writing a

book, yes .

Mr . Tanenbaum. And telling the story about what he knew ?

Mr .-.Oltmans . Yes .

Mr. Tanenbaum . In your presence did heCquestion :'him

about what he knew?

Mr . Oltmans .

	

Carefully, carefully . They were--some

questions were asked, especially about the manuscript-an d

what was in it, that is why we made the call to Dallas, an d

we felt that most of what he wanted to say was In tha t

Mr . Tanenbaum . Did he tell him to justify their givin g

him a fee for what he knew, did George . de Mohrenschildt

tell these people for. whom he was negotiating the contract ,

did he tell them the details about what he knew ?

Mr . Oltmans . Apparently enoubh for them to conclude
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Mr. Tanenbaum . Were you present when that was bein g

discussed?

Mr. Oltmans . I was present, yes, I was present .

Mr . Tanenbaum. Do you recall during those conversations

what, if anything, George de Mohrenschildt said about th e

assassination?

Mr . Oltmans . I would'not be able to recall anythin g

specifically but it was in general terms discussed . He was

holding back because he said he first wanted to see the

papers and to. agree on a contract ., . We were not pushin g

him thereto tell . the. story .

Mr. Tanenbaum . . So that it is your testimony, sir ?

Mr. Oltmans . Yes . ,

_Mr . :Tanenbaum . That the Dutch Television and, Publish-

ing House were going to enter into a contract with•him t o

- tell what he knew about the assassination without their

first getting details about what he knew :

Mr. Oltmans . Well, they knew me 25 years and I hav e

passedon some of my Information about that trip . And I

think they trusted me enough to also go on that information .

Mr. Tanenbaum. But the fact of the matter is he di d

not tell the details of what he knew?

Mr . Oltmans . Not in that meeting, no .

Mr. Tanenbaum . Prior to their drawing up the contract?
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Mr . Tanenbaum . They were doing it on faith ?

Mr . Oltmans . No, that is the other extreme . Why do

you have to put it in black or white ?

Mr . Tanenbaum . But they hadala'',th details, didn't they ?

Mr . '61tmans . They have all my details, they have a tele -

vision instrument,, they have nine hours of tapes .

Mr .* Tanenbaum . Do they have anything different from wha t

you testified to today in the substance of what he knew

about the assassination?

Mr. Oltmans . No .

Mr . Tanenbaum . Sir, do you have any agreements with an y

media in this country to giveyour .story to them about wha t

you have .. testified . to here_ today ?

Mr . Oltmans . No, sir . I have r;offerS:i . , but I have

- Mr. Tanenbaum . Is there-anything else that you woul d

Mr . .Oltmans . Oh, definitely not .

. Mr . Tanenbaum. --organization, whether it be the medi a

or otherwise, about this assassination that you have no t

told us today ?

Mr . Oltmans . If anything, I will 'say less .-

Mr . Tanenbaum. We have your assurance, sir, that . .

when you return to Amsterdam, you will inform us what the
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Mr-.—O-rtmans . If I find any of the questions that yo u

asked me, if I. find any additional material, I will be gla d

to send it registered, or photostat it to you . I will not

be back until after Easter and I will do quite a job and se e

if I can find any information that might be interesting to

your Committee and as I cooperate from the beginning, bu t

I will gladly submit it to you .

Mr . Tanenbaum . And after we finish today, sir, yo u

will agree to come to my office and let us Xerox whateve r

materials you have with you and send to Amsterdam ?

Mr. Oltmans . Yes . this is in Dutch . I don't think I

should have this . These are the notes that I used when I

0came there and that I used today .

O .R. I will have this Xeroxed .

Mr.Tanenbaum. Thank you very much ..

Mr. Oltmans . My pleasure .

Mr . Tanenbaum. Mr .Chairman, if you or any members have

any questions, I will be glad to yiel

d Mr. Preyer. Mr . Stokes .
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Mr . Oltsman ?

Mr . Oltsman . Yes, Mr . Stokes .

The Chairman. You don't have a subpoena to appear her e

Mr . Oltsman . No, sir .

The Chairman . I assume that your appearance here i s

because you have requested an opportunity to testify before us ?

Mr . Olstman . Slightly different . I received a call

from another Mr . Richard Sprague to contact Mr . Tanenbaum in

February because Mr . Sprague had told Mr . Tanenbaum of my

activities around Mr . de Mohrenschildt . And Mr . Spragu e

called me and said why don't you give the Committee o f

Assassinations a ring, they might be interested to talk to you .

So In February I called Mr . Tanenbaum and he said, "I f

you have time, we hear you have done a lot of research . We

would like to listen to it ." So that was the first .

So actually this whole thing rolled because of the wor k

I have done . I haven't taken necessarily myself in this .

The Chairman . So in essence, then, you have volunteered ?

Mr . Oltsman . Very much so, yes, because I think tha t

is the proper way to go around .

The Chairman . And what is your purpose in wanting t o

testify before this committee ?

Mr . Oltsman . Because I have been twice before the
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it was attle: bit=unfar-4. e last time .

I couldn't -- I was in a very difficult position, Mr . Stokes ,

because Mr . de Mohrenschildt had begged me not to come ou t

and .call him directly, saying, for instance, "I instructe d

Oswald, I discussed the assassination from A to Z with Oswald .

I knew he was going to do it," and statements like that .

I decided -- he has asked me to -- he was somewhere i n

Europe, nobody knows where, so I felt I couldn't quote him as

precisely as I can now. .

The Chairman . In your conversation with Mr . Tanenbaum

],ast night, did you have any discussion as to whether you wer e

going to disclose this testimony to-some other person or t o

the media before you testified here before this committee ?

Mr . Oltsman . Ah, no, that is very 'true . I think I hav

planted the idea . .with Mr . Tanenbaum, the first impression tha t

I would wait until I had appeared before the committee . But

then came-ABC Television and they pressed very much . The said

"Can you say something to us in . the morning show in prepara -

tion," . and they said, ".We will place an embargo on it .

I said, "Well, it is at 9 :00 and the meeting is a t

10 :00, okay . "

So that I have done, yes, I have given an interview t o

ABC Television .

The Chairman- So that - -

Mr . Oltsman . But I am under no obligation ; I am here
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The Chairman . I understand, sir . I appreciate that .

Mr. Oltsman . Yes .

The Chairman . But . so that the record is clear, you did

say to Mr . Tanenbaum last night --

Mr :' Oltsman . Yes ; oh, yes .

The Chairman .-- That you would not talk : to anyone prior

to your appearance here this morning ; is that right ?

Mr. Oltsman . Yes ; that is true, yes . And I was a

little bit -- well, maybe tricked into that, because th e

first proposal from ABC was it woul d . be put under embargo unti l

after 10 :00 . When I asked at 2 :00,in the morning, when th e

negotiations were still going on, they called me at 12 :00, a t

1 :00, at 2 :00, at 3 :00 . Each time I said what does this mean ,

"embargo ;" until 10 :00? And then they said, well, we don' t

know exactly what we offered you, but that cannot be done . I

was already too far in my doing it .. But indeed my -- in that

way that is contradictory, sure, you caught me in a contradic -

tion .

The Chairman . No, the program that you appeared o n

this morning - -

Mr. . Oltsman . Yes .

The Chairman. Tt .'was the "Good Morning America Show "

wasn't it?

	

.

Mr . Oltsman . Yes, sir .
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Yre- Cha3 man an . Andt;: ha ~,ta'~.a ' live "appearance , wasn' t

Mr . Oltsman . Yes, sir, very live .
The Chairman . Now, when you appeared here, you request e

that you testify in executive session ; is that correct ?

Mr . Oltsman . Yes, sir .

The Chairman . Now, with the knowledge that you ha d

already testified to much of what you were going to say here to

us on live television this morning, why did you make tha t

request?

Mr . Oltsman . I beg a little bit to disagree . I think I

was seven minutes on ABC Television', and I have been almos t

1-1/2 hours with you . I don't think that seven minutes ove r

very much that time I spend with you in telling what happene d

in detail, can you compare this .

The Chairman . No, all I would like to do ii just not e

your reasons . You see, you requested that we go into executiv e

session .

Mr . Oltsman . I was asked to, sir, because there, wa s

one American magazine that has made me an offer, and to NO S

Dutch Television . They have been in Holland already to mak e

the offer, and they would like the exclusive story from th e

beginning of 'March of '68 to now, for me to tell them exclusivel y

and that magazine cannot appear until the 19th of April . So

they said if you give a public story, Dutch Television told me,

3
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7, -_: naatin-g, you isintere s

this magazine . We have spent 11 years, a lot of money o n

traveling back and forth to Mr . de Mohrenschildt . We shipped

him to Holland . We had enormous expenses . They are trying to

get some of the money back by selling the exclusive story to a

The Chairman . Do you have a contract with those ?

Mr. Oltmans . No, sir ; I have not even -- well, they hav

talked by phone about drawing up a contract . I have no con-

tract with no one in the world, not even with Dutch Television

on this .

The Chairman . Let me ask you this, Mr . Oltsman .

Mr . Oltsman'. Yes, sir .

The Chairman . Is this one of the questions that they

asked you this morning : Who killed President Kennedy? Wa s

that questioned asked you ?

Mr . Oltsman . Yes, sir .

The Chairman . And. was this your answer : "Nobody knows .

Even de Mohrenschildt wasn't sure that it was Oswald . "

Mr . Oltsman .. Correct .

The Chairman . "Because at the time Mr . Kennedy wa s

shot, Mr . de Mohrenschildt and his wife were in Haiti," an d

then you went on .

	

.

Mr . Oltsman . Yes .

The Chairman . . Is that your statement?

I
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`- Oltsman	 Oswald !s~ Mr y de-=Mohrenschi"hd't keeps - -

he says he has no proof that Oswald shot himself, that he

set Oswald up not to shoot, but that he had no way of findin g

out whether he actually did shoot . That is what he told me .

The_Chairman . Okay . Let me ask you this : Also thi s

morning at the part of the, program where they said to you ,

"You%..are : : saying: .there .:was a conspiracy?" you said, "Definitely ,

yes ." The question was, "You say definitely?" and you said ,

" Absolutely, yes, according to Mr . de .Mohrenschildt . I am

quoting, just quoting Mr . de Mohrenschildt ." Right ?

Mr . Oltsman . Yes .

The Chairman . Yes, sir . "Who was involved in the

conspiracy? "

"Oswald, number one ; Mr . de Mohrenschildt, number two . "

Mr . Oltsman . Yes, right .

The Chairman. Now, I am asking you, as a member o f

this committee .

Mr . Oltsman . Yes, sir .

The Chairman'. Are you able to name anyone else in the

world who was involved in this conspiracy, other than the

two individuals you have named on public television ?

Mr . Oltsman . No, sir .

The Chairman .• Now, then you say further in that sam e

interview where they asked you about other persons, and they
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Question : "You don't? "

" But I do some other names . "

Did you say that ?

Pair :' Oltsman . Yes, name . Name .

The Chairman. What ?

Mr. Oltsman . Name . Parker. He mentioned Mr . Parker .

That was the only name he mentioned tome that was in the book ,

supposedly, of an FBI official who came to Haiti, etc . Name .

If I said names, then I am incorrect .

The Chairman . So if you said "names" - -

Mr . Oltsman . . ' Name .

The Chairman . This morning on the program you wer e

incorrect ?

Mr . Oltsman . If it came over with an "s" behind, i t

The Chairman . What you meant .to say was you have one

Mr . Oltsman . Solid, yes . There are other names we have

to mention . He did mention Hunt . He confirmed negotiation wit h

Hunt when I spoke to him about that .

The Chairman. All right . No, Parker, do we have a ful l

name for Parker ?

Mr . Oltsman . No,it is all the same. It is in the
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the

TheiChairman . Is this information part of the testimony

given to the Warren Commission by Mr . de Mohrenschildt ?

Mr . Oltsman . I think so, yes, sir .

The Chairman . As an investigative reporter ,• have yo u

ever pursued ascertaining the identify of the real Mr . Parker ?

Mr . Oltsman . Certainly . I have been outlaying the

country since de Mohrenschild't case . I have been unable

to come to Washington . I have prior 26minitmentsI .lecture

tours . . I haven't been able to do anything . As a matter o f

fact, I want to turn _over, what I have heard I want to turn ov r

to the commitee and I want to get out of this story .

I worked 11 years, worked on this, trying to get th e

pieces together . I have handed the pieces . When Arthu r

Schlesinger, Jr . wrote the "Thousand Days," he said the firs t

page,"This is what I saw in the White House and the rest I

leave to other historians . "

Now when I give you this information, you are the

people who have to . -- I couldn't go to Palm Beach and sen d

investigators to Mr . de Mohrenschildt . You did, and that is ti e

approach I hope the committee would follow•up, names and dat a

It is not for me to go . I am not interested in that .

The Chairman. Mr. Chairman, I have some other question
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Mr. Preyer . M= ;_:McKinney .

; Mr. McKinney . Do you wish to address that question ?

Mr . Preyer . Yes .

Mr . Oltmans, there is someone outside to pick you u p

for a TV show called Panorama at 12 .

'Mr . Oltmans . Well, I am with you now, sir . I am

sorry, that is too bad. I am working with you . this comes

first . I could have gone on television a thousand times .

I want to be here .

I apologize, please . Please say I am very, very

sorry but prior commitments .

Mr . McKinney . Mr . Chairman, I am not nominally a me m-

ber of this Subcommittee, so that my followthrough is

more,or less than the rest of the members and .I would probabl y

ask just two very fast. questions . One, as a matter of opinion ,

Mr. Oltmans,. is, do you feel that--totally your own conje c
i

ture--do .you feel in any fact whatsoever that Mr . de Mohre n-

schildt--do you have any question as to the fact he committe d

suicide?

Mr . Oltmans . I, personally, do not, sir . ..But. :is• .

my personal opinion important? As a journalist I have n o

opinion. My Personal opinion is he did .
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Mr. Oltmans . He killed himself. He is completely

capable of doing--in a soldierly way, he did it .

Mr. McKinney I find that is why,it is strictly con-

jectural opinion, the man had gone to such extremes, h e

had . been': .subjedted: to:- such ::inental anguish, that he had finally

decided to quote "tell his story," unquote .

Mr. Oltmans . Yes .

Mr. McKinney . I totally do not understand why h e

did not get through the point, why he did not wait unti l

at least he had delivered the story to a safer locatio n

than a safe in Dallas, Texas .

Mr. Oltmans . He feels that the book that is in hi s

lawyer's office is about the best testimony that he coul d

give to the world .

Mr. McKinney . I would agree that that is logical but

I am not so sure--

Mr. Oltmans . You are right, that is right .

Mr. McKinney . That layer-Rs :safe in Dallas, Texas ,

rather than a safe of the Dutch Broadcasting or somethin g

of that sort, which is probably 'far less available . Yo u

said in November of 1976 you called. Mrs . 'de Mohrenschildt .

Mr .; Oltmans . Yes .

Mr . McKinney . Because you thought you would like to ge t

in touch. with George . .
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years by then?
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Mr . Oltmans . Yes, yes, that is right . They were

divorced but got together again .

Mr . .McKinney . He had had• thtoughout history quite

a few wives ; I . guess .

Mr. Oltmans . Four .

Mr . McKinney . Four? Phew .

Mr . Chairman, I :don't want to waste time of other mem-

bers of the Subcommittee who are more on top of. this than

Mr. Oltmans . Sir, in this direction, he called from

the Waldorf-Astoria, his daughter was there . In this cal l

I encouraged him to make the call and he did actually h e

did make the call, actually it-was embarrassing sometime s

how he would follow my advice too much, very much . He

called his. daughter at Palm;-Beach -going•..toHolland- and :•. . . : .

he quoted to me _ his . daughter saying "Papa, come back to Pal m

Beach, I will save you . "

He said that is what his daughter said in the call .

And that is why he went to Palm Beach and he'• : called me

and°said he was there . i sort . of had the feeling h e, was

in safe hands .

Mr. McKinney . I guess I would ask one other question .
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Mr. McKinney . One of the things that interests me i s

that he disappeared in Europe . He traveled around, obviousl y

he found his way to the United States and back to Palm Beach .

Mr. Oltmans . Yes .

Mr,A-McKinney . I used to solicit funds for the Unite d

Negro College Fund and I am aware of the fact that wha t

used to be called that anyway, most black colleges do not

pay much in fact .

. Mr . Oltmans . His salary was $1600 a month .

Mr . McKinney . Now did he travel in Europe, you

paid for his fare ?

Mr. Oltmans . 'NOS ., .'r--yes, I paid for his fare . He

went to Dallas, he went with me to Dallas, Oak Cliff Ban k

and Trust Company in Dallas on the 24th of February at

12 :30 in the a.ftarhooa and., I am finding my way back i n

my notes, ;\arid he cashed--and took out the money he ha d

in there . I do not know . how much . He indicated it was

several : thousand dollars .

Then he drove with me to the Dallas bank which was

somewhere else and he was going to take out his•money there .

He' stood on the stairs of the bank and changed hi s

mind when standing there, he stood there first and came

back and said, well, I do it later .

	

.

He was traveling with his attache case with money .
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Mr;greyer . Thank you .

Mr . Fauntroy .

Mr . Fauntroy . Thank you, Mr . Chairman .

Mr . Oltmans -

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Fauntroy . I want to return now for your visit- -

to the FBI visting you .in 1968 .

Mr. Oltmans . Yes, sir .

Mr. Fauntroy . . Subsequent to your speaking to th e

officer Kennedy--

Mr. Oltmans'. Kennedy . Ted Albritton, I spoke to hi s

press agent .

Mr .. Fauntroy . What did you say to the FBI agent wh o

visited you that caused them to say :.that they would protect you

Mr. Oltmans . I asked--I said that my television

station had instructed me, Mr . Karl Eak1aar, who is very

willing. to come and testify to you, tliat fie instructed

me to. ask the FBI for protection, because I have tol d

. Mr .' de Mohrenschildt and the people of Dutch Televisio n

that he was involved in the assassination, and they said i t

was simply dangerous to go a little closer to someone

who was involved in the assassination .

Mt .. Fauntroy. What did you say to . Mr ..Hogan:1

Mr. Oltmans . I told him the story .

Mr . Fauntroy . You told him what?



8 5

Mr~rpltman5..•I toYld'hi , : at, ~b~

	

ried dto'get Mr .

de Mohrenschildt to go before Dutch cameras, that he ha d

said, I have to first go to two weeks to Mexico for oi l

conference, call me in two weeks, that I have reported

on Sunday the same day, the 2nd of April, I think it was, in

1968 to my boss at Dutch Television Mr . Eaklaar, that he

had said we have had a meeting, stock meeting, we want you to

go to Robert Kennedy's office, he has been Attorney General ,

he has the contacts with the police, tell him that we are

doing something that we are trying to find out who killed

his brother, that we hit on George de Mohrenschildt, that; .e,

think you are in danger and that we .dcRIAt; want that responsi -

bility that is what I told him, sir .

Mr . Fauntroy . All right .

Thank you .

Secondly, you mentioned: a conversation between th e

de Mohrenschildt's and Latin Americans .

Mr. Oltmans . Yes, sir .

Mr . Fauntroy . With respect to'a picture ..

Mr. Oltmans . To pictures,. I said .

Mr . Fauntroy . To pictures ?

Mr. Oltmans . I think it was several pictures, yes .

Mr . Fauntroy . Do I understand that they told th e

Latin Americans that they did not know the people ?

Mr . Oltmans . Exactly . But they added nothing to



8 6

Mr. Fauntroy . That is precisely the question I wante d

to ask .

Mr. Oltmans . Yes .

Mr. Fauntroy . So that while they told the Latin Ameri -

cans that they did not know the persons .-- the picture?

Mr . :'Oltmans . Exactly .

Mr.Fauntroy. They did not indicate to you later tha t

they, in fact, knew them?

Mr.Oltmans . No, I wish they had . 'I mean, that is

what I was working on, to get more out of them .

Mr. Fauntroy . Third, you made reference to his refer -

ence to his daughter .

Mr . Oltmans . Yes, sir .

Mr. Fauntroy . And to a brother .

Mr. Oltmans . Yes . Demetre de Mohrenschildt .

Mr. Fauntroy . Yes . Do I understand that he mad e

reference to only his concern for how. they would feel abou t .

public knowledgement of his involvement?

Mr . Fauntroy . No reference to--

Mr . Oltmans . Materially, no .

Mr . Fauntroy . No reference to their safety ?

Mr . Oltmans . : No, sir . Not that I can recall at all .

And he only mentioned expressly his daughter Alexandria in
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	 whit house he=d es--in`-and-hi.s brother Demetre--nobody else .
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Mr . Fauntroy . Do you have or does your broadcastin g

company have notes of negotiation meetings which were hel d

with him?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

Mr. Fauntroy . And will you make those available to us ?

Mr . Oltmans . . I promise that I will ask for a report

of it and Mr . Eaklaar will be very happy to come at hi s

own expense to this committee to testify .

Mr. Fauntroy . In response to a : query this morning as

to who killed President Kennedy, you said nobody knows . D o

you believe that nobody knows ?

Mr . Oltmans, I think Mr . de Mohrenschildt, from what

he told me after . the 23rd ' of February;-no .,•.what :•I meant my

English . probably failed me slightly--nobody knows at this

moment, you see . I think Mrs . de Mohrenschildt,. I do not know

what kind of game she is goifg ::to play after the funeral ,

but she could very well be. someone who can throw light o n

this matter . -But George and also, for instance, Mr .Tanenbaum

asked me, did I . press that. I pressed, for instance ,

whether de . Mohrenschildt and Oswald had talked without th e

women present, without Marina and Jean de .Mohrenschildt ,

because to-me it was indicating he conducted --talked t o

Oswald, so I wanted ' to know how often. were you able ,

in . position to talk eye to eye to Oswald and he said
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	4z =-often;--theygot rid of these women to take care o f

children and talk about clothes and take care of the hous e

and go for a drive, and so on'i' I am afraid nam very :coi

plete this morning but anyway, I am trying my best .

Mr. Fauntroy. Finally, Mr . Chairman, I do understan d

that the Richard Sprague to which you made reference- -

Mr. Oltmans . The other .

Mr . .Fauntroy. . --was Richard E . Sprague .

Mr.Oltmans .. Yes .

Mr . Fauntroy . And not Richard .A . Sprague, former counse l

Mr . Oltmans . Yes, exactly .

Mr . Fauntroy . Thank you, Mr . Chairman .

:Mr . Preyer . Thank you .

Mrs . Burke . .

Mrs Burke . Thank you very much, Mr . Chairman .

I: gather you have spent a lot of time working on thi s

and probably have written articles: Have you written arti -

cles--have you written articles that have been published

in various places ?

Mr. Oltmans . Mrs . Burke, I have written, if my

recollection is correct, maybe three articles . in11 years

because I never felt--in Dutch papers--I never felt I ha d

really come to any--I felt on the 23rd of February Mr .

Mohrenschildt not truthful with me, the way, I cannot explain



Mr . Oltmans . No,_no, no, I am not one of the profes-

sional assasination hunters . I keep far from it . They cal l

me and say I should have guards in the Hilton who tell m e

because they will now try to kill me between last night and

this morning, and you see, I just laugh . Even ABC asked me

whether I wanted a guard at my room . I say, Ma'am, I am not i n

that kind of business . .

Mrs . Burke . Did you have any feeling about how Mr . de

Mohrenschildt lived over the years--was he still doing, beside s

teaching French one day a week at Bishop College--was h e

doing any kind of oil consultation and did-he have any

clients ?

Mr.%Oltmans . I am happy you asked that, no, he wa s

gradually faded - out of the oil contacts . he did have sometimes ,

I would say,. up until 1971, he even made me a .proposition to

buy shares in oil companies . I have all the letters . . He

said "Willem,•.I•am doing this, you buy some, put some money

in oil company and you can make a lot of money ." I mean I

have that kind of relationship with him . He played. very

coy, Mrs . Burke, after the assassination, but this. was

	 this--the~.~way--chis happened; he was upset .
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Mrs . Burke . Did you write any books at all ?

Mr . Oltmans . About Mohrenschildt?

Mrs . Burke . No, not necessary about Mr . Mohrenschildt,
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the lawyer of. Mr . de Mohrenschildt told me in Dallas recently ,

while this whole thing was going on, that Mr . and Mrs . de

Mohrenschildt had not been ttuthfulswithlthem, their lawyer ,

about the assassination,_because he said they apparently hav e

much more funds than he ever suspected .

He said to me on the record, I quote him, "Suddenl y

they buy both two new cars . I don't know where they got

the money from. They have no money to pay me so I don' t

less than truthful to me about his financial situation .

Mrs . Burke . How long were Mr . de Mohrenschildt and

Mr . pitmans . Officially three years, but they ha d

three little Chihdahuas and the dogs brought then i

together each time, you know . That was a crazy household .

Mrs . Burke . She didn't live at Bishop College i n

thaplace

-:Mr .- Oltmans : No, ma'am, nO-1 he would commute by

Mrs . Burke . Was she living in California or some-

Mr. Oltmans . . She lived in Dall4s alone and h e

lived in an apartment at Bishop College and then now afte r

riCeres '-t1rig because` .

	

do

	

s_o1lTressed'A6me'''on this point,
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Mrs . Burke . While he was in Brussels with you, did h e

make any calls besides his sister in the United States-- I

am sorry, his daughter in the United States ?

. Mr .Oltmans . No. ma'am, he made that call from the

Waldorf Astoria in New York .

Mrs . Burke . Oh, I see .

Mr. Oltmans . Hp did not make any calls to anyone/ ,

I was with him all the time . He went for a walk in Amsterdam

one-:Friday afternoon the 4th of March, while I 'went to my gym

and was ready to have a sauna and have some exercise an d

I met him after one and a half hours 4t the arranged place .

and he came back, so ,I did not expect ,:him to run away afte r

the walk in Brussels, you can have a walk in Amsterdam an d

can't have one in Brussells .

Mrs . Burke . Did you call back to the United State s

Adtifyfy anyone he was in Brussels ?

Mr. Oltmans . Yes .

Mrs . Burke . Who did you call?

Mr. Oltmans . I had telephone conversation with

Mr. Tanenbaum, reported it to him as quickly as possibl e

and to Mr. Richard E . Sprague .

Mrs . Burke . I. see .

Mr .Oltmans . No media, no nothing . I did inform the
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television station . We informed the Ambassador McClusky

at the U.•S .•Embassy in The Hague . I got one call one

evening from :'a?;':manc'• in Brussels asking for his possessions .

I said I did not know who he was . . I said if Mr. de Mohren-

schildt wanted his possessions, he should call or come ,

himself :

Mrs . Burke. The person who asked for his possessions ,

did not•identify• : himself .

Mr .Oltmans . Yes, his name was Mr.--

Mrs . Burke . Do you have it here ?

Mr .Oltmans . I think :I have it somewhere . .

Mr. Tanenbaum . Gen'ta .

Mr . Oltmans . 'Genta2 , . _ Thank you very much, . counsel .

Mrs . Burke .. Did he say he was assisting Mr . de Mohren-

schildt in getting back to the United States ?

Mr . Oltmans . He went further, he said George did go

to the United States .

	

So I . reported it back to Ambassador

McClusky through David Gillespie, his press officer, so the y

put him off the missing personn!s•list because they . though t

he had come back to the United States . ':Where he.r,hhs .. r .

been in;-between, Mrs . Burke, I do not know .' .

Mrs . Burke . When•was that, what day was that ?

Mr . Oltmans . What day ?

Mrs . Burke . That you'received a call for his possession s .



in the evening at 11 o'clock .

Mrs . Burke . I see. So it was before that time tha t

you called back to the United States and indicated he was i n

Brussells after he left and you were advised he had lef t

Brussels and come to the United States and you took . his name

off the list of missing persons ?

Mr . Oltmans . The American Embassy did .

Mrs . Burke . Pardon me ?

Mr. Oltmans . The American Embassy took his name off .

Mrs . Burke . The American Embassy took his name of f

the list .

Mr . Oltmans . Yes .

Mrs . Burke . did you then call back to the Unite d

States to this Committee or someone else?

Mr . Oltmans . Yes .

Mrs . .Burke . To say he was in the United States ?

Mr.Oltmans . I think I did .

Mrs . Burke . I see . Do you know whether or not Mr .

de Mohrenschildt was negotiating from brussels with 'othe r

people possibly about his work ?

Mr . Oltmans . I am very sorry, Mrs :. Burke, S have no

knowledge whatsoever . It was a total zero until the cal l

came last week he wa, in Palm Beach with his daughter an d

the call came back . I thought for an investigative

reporter, it was rather clever to send the car to Houston

93
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	 	 LtdSo,I'`could'chechthrough-hi ca-r''taheriever he come back an d

as a matter of fact, that is how I got you on his trail i n

Palm Beach .

Mrs . Burke. I see .

Mr. Oitmans . . I tried to set this trap up, you see .

Mrs . Burke . I would like--one other thing : I woul d

like to ask you about, you describedvtheiincident this mor n-

ing when you attempted to talk to then Senator Kennedy .

Mr. Oltmans . Yes, ma'am.

Mrs . Burke . And that you had an appointment with hi m

Mr. Oltmans . With his press officer .

Mrs . Burke . Did you discuss this with Mr'. de Mohren-

schildt after this happened ?

Mr. Oltmans . Oh, yes . This was an ~mussng_ part of

the whole story ., I would gradually, each time, I would say ,

George, you know, I like you very much but I still think

you have something to do with it, and he played with it .

I said, .wae still suspect you . I did it . I discusse d

it with the Dutch Television because I was . becoming J

very closely, immediately behind him and CBS Television

asked me two weeks ago why didn't you go to th e

nearest police station .

	

I said maybe you do as a journalist ,

but I run to. my nearest television . I was trying to get hi m

to Holland to television camera, not to police station .
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had waited for me to come back to Dallas to tell the story .

"I waited for you. I only tell you . "

Mrs . Burke . Now, . after Senator Kennedy was assassinated ,

did you have any occasion to discuss that with Mr . de Mohren-

schildt ?

Mr . Oltmans . Ma'am, we talked since 1968 very often abou t

nothing else for hours . At night-.sometimes a lawyer would

join us .

	

It struck me after '73, he would not even discus s

it any more without Mr . Russell . being there . That is how I

got to know Mr. Russell .

Mrs . Burke . I see . After 1973 . .

Mr .. Oltmans . Maybe 73 I could pick up '74 . I have

the date exact .

Mrs . Burke . Now, let me get this clear . I am not talk-

ing Gout President Kennedy, but every discussion with him .

Mr . Oltmans .. Robert Kennedy? Never

''Mrs . Mrs. Burke .. You did not discuss him with him at all ?

-- .Mr . Oltmans .. No,. never .

Mrs . Burke . Also getting back to Loren Hall .

And the meeting he described and your going to his- -

Mr. Oltmans . Hideout in California .. . . .

Mrs . Burke . His hideout it is in-California, . s

that right?

Mr.Oltmans .. Yes,_ ma'am . It was at that time .
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this meeting took place in Mr . Logue's office?

Mr . Oltmans . Oh, Mrs . Burke, the film where,he say s

it-is in Mr . Tanenbaum's possession, I don't know .

Mrs . Burke . All right . what I am trying to get , ' but

he said specifically it was before the death of President

Kennedy .

Mr . Oltmans . Yes, of course .

Mrs . Burke . He' did say that .

Mr. Oltmans. . . Oh, yes, ma'am. Yes, yes, yes and ther e

were five or six people around the table in Leste r

Logue's office and I would say who and he would say one wa s

a trucking executive, and some=-they are people I know

exactly who were there. He said this on television an d

there were. other,people,and made this offer to me, an d

Lester Logue,made this offer to me and said he did .not

think it was proper being made this offer in his office .

And then de Mohrenschildt and Lester Logue were clos e

friends .

They worked together, trading oil in Batista, Cuba

before Castro came to power . So how does this tie in ?

That is for the Committee to--that is a . job? for : a.

Committee, not. for a lone reporter .

Mrs . Burke . .1 have no further questions, thank you

very much .
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Buirke'''

Mr. McKinney . Mr . Chairman, I .have to apologize .

Unfortunately I have to leave . I wonder if I might ask jus t

one more question relating to the other ones and I am no t

witch-hunting here . I have a problem again with the vendett a

of Mr . de--Mohrenschildt .

	

I. have wondered, you have expressed

many times his concern, his worry, his feeling for hi s

daughter .

Mr. Oltmans . Yes, Mr . McKinney .

Mr . McKinney . You know the man rather intimately ?

' Mr . Oltmans . Yes .

Mr . McKinney . Although he evidently evaded answering

a great many questions .

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . McKinney . D :d; it seem probable to you, if he reall y

had that great concern for his daughter, if he were a military

man as you say,he would literally blow his brains out in his

daughter's own home--wouldn't . he want to rent a. car and driv e

out into the middle of the state and do it?

Mr . .Oltmans, Again, sir, I,have no- -

Mr. McKinney .. Again, it is just your opinion--it

does mt :seem logical, . if In were concerned about my child.; ;

I would kill'.•myself in .my child's house and put her through

all of that awful thing .

Mr. Oltmans . He was in. a state of great confusion



Now, he said he wanted it . He said he did no t

want it . Now, he must have been hit by the approach of the

Assassination Committee, by an investigating man saying, we

want t o. talk to•you . That could have caused some -;-I would

imagine that that has caused a very grave conflict in his min d

and that he did what he has threatened to do all along .

I cannot comment . I have no idea what to say responsiv e

on this very good argument of yours, that it sounds very

strange that, if he has so much love for his daughter ,

that he does it on her carpet . I could not agree more ,

sir, I haven't given it that thought yet but I would no t

know what to. say about it .

Mr. McKinney . Thank you very much' .

My apologies, Mr . Chairman .

Mr. Fauntroy . Mr. Chairman, if I may, I have one

question, one additional question .

Mr. Oltmans . Yes .

Mr.Preyer. You have been very patient, Mr .Dodd .

Mr. Fauntroy . Oh ; I am sorry. I respectfully yield .

Mr. Dodd . No, . go ahead . I arrived late, anyway .

Mr. Fauntroy .. I-forgot that you were here .

Mr. Dodd . All right .

Mr . Oltmans, I wonder if you could tell .me categoricall ,

atRu Sa 3t~~4a-}ftt . . " 4
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gaso.f—today-,=whether or-note~you'-h'ave-l' ny"contracts or any

kind of arrangement, agreement of any manner, shape or form ,

financially with any entity, with any company in this coun -

try or in Holland, as to any rights with regard to statement s

by Mr . de Mohrenschildt or any documents he has, letters ,

any sort of financial arrangement where you intend to tak e

advantage of your relationship with this gentleman ?

Mr . Oltmans . Even with the Dutch Television, I have

no standing contract, they leave me entirely free : They

confirmed this morning by phone several times, I am entirel y

free to do what I want except I have one moral obligation

which is a little bit in writing i n -vague terms with Dutch

Televisionnthat if I . would write a book about my relationshi p

with de Mohrenschildt, that they feel they were entitled t o

30 percent of the profits--how do you call it ?

Because I? . have'.7also :made many trips to de Mohrenschild t

myself for my lecture tours so they have no resource on tha t

money, but they did pay great sums of money to . follow thi s

up and stay in contact with .Mr. de Mohrenschildt over the

years . It is expensive to go from Holland to Dallas ,

back and forth, so they feel, if I ever write a book, the y

should have 30 percent of it and I thought tha t

reasonable and'I signed ; that letter of agreement . It i s

not really a contract . That is the only thing I have at

this moment in words .
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sr Dodd. Have ,the
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ou since Mr .#,,,, . Y COmmun

de Mohrenschildt's death?

Mr . Oltmans . Yes, very much so. Theyadidtnot :.•even.,know

that hl was in Minnesota with the Pilsbury people . I did not

know until yesterday morning the headlines in the Dutch

paper read-'that I was missing. They were saying on . the .

Dutch television and radio that I had been,''bummped off, "

after de Mohrenschildt. People are really making stories

like crazy .

Mr . Dodd . What I am getting at- -

Mr . Oltmans . I did not know it until yesterday morning .

Mr . Dodd . In the. last couple of days ?

Mr . Oltmans . Yes, constantly . I have been flooded an d

I have said to everybody, very interesting, very nice, I love

to talk to you but I am first going WPr4 the Committee .

I apologize, Mr . Tanenbaum, that I did . fail for tha t

ABC "Good Morning" show . It was offered first as under

embargo until 10 o'clock . And I said, yes, then when I asked .

what they mean, Embargo, they said well, that is ver y

difficult to do . ..

Anyway, that is the only thing that I did . . I . have

nothing with nobody and Idid not ask money from ABC for

that interview, nor for'CBS two weeks ago .

Mr . Dodd . In what language did you•communicate with
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"bixt'he was related to part of my

family also from Russian nobility and apparentiy .%he . was,very

much aware of my own ancester related to his .

--You-see, it was I came so close, Mr . de Mohrenschildt

had to do with'Poirlaskit .; which is Poliatimobility and m y

mother's mother Polish Count and she was related . They

took mein because I was socially more or less placed on

the level of de Mohrenschildt .

Mr . Dodd . So, Mr . de Mohrenschildt was, sort of too k

pride in his ancestry .

Mr. Oltmans . Oh, yes ..

. Mr . Dodd . Viewed himself . as. sort of . anobleman in exile?

Mr .Oltmans . Yes, but he had a very beatnick streak, you

see, he had a very !hip" approach to that whole thing .

He would recognize a man who was really of blue blood but

he would not go for all the phony- -

* Mr . Dodd . Was he close, do you know to--

Mr . Oltmans . Jacqueline Kennedy .

Mr. Dodd . —Stanialas Radziwell .

' Mr . OltMans .- Yes, he knew all of those well . . Jacqueline

Kennedy satThn . his. knee when she was a little girl .

Mr. Dodd.. In the Warren Commission report .

Mr .Oltmans . Yes,'In the letter exchange Jacquelin e

and de Mohrenschildt written in. France to the mother o f

Jacqueline Kennedy to express condolences in one report .



in the jet set of international social circles ., ending up

having a close, warm personal relationship with a guy with

a 10th or 11th grade education?

Mr . Oltmans . That is why the Warren Commission wa s

so suspicious of him . And they said he went with the Soviet

Colonel or the-•Rus'sian)Colonel Orloff to see who i s

. Oswald--who is this Oswald . What is going on here . Why

did he want Oswald so badly? He went to look for Oswald .

Mr. Dodd. de Mohrenschildt did ?

Mr .Oltmans . Yes, he and his wife combined, I have a

mutual interview in CBS, interview, nine hours which Mr .

Tanenbaum has at his disposal .

Mr . Dodd . They sought out--

Mr . Oltmans . On tape interview in the world, they

together tell the story, if you want the other tapes, sen d

Cable today, they will immediately be submitted by Dutc h

Television .

Mr .Dodd . He sought out--they sought out Oswald ?

Mr. Oltmans. Yes, de Mohrenschildt alone with his frien d

Orloff ..

Mr . Dodd . At whose instructions ?

Mr. Oltmans . Now,.-he indicated after the 23rd of

February that he had very close ties with Hunt, H . L . Hunt .

He flatly, he did not say it because that is the kind of
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Mr . Dodd . But he gave you the impression of H . L .

Mr . Oltmans . Very strong impression .

Mr . Dodd . Told him to look for Lee .:Har-veyOswald?

Mr: Oltmans . No, not that . I did not listenn enough .

Mr. Dodd . O .K. My question was who gave de Mohrenschild

instructions to seek out Oswald?

Mr . Oltmans . Sir, knowing de Mohrenschildt, nobod y

gave de Mohrenschildt instructions . Itt•:was between inte r

parties, it was de Mohrenschildt talked to Hunt like h e

would talk to--I think that relationship for 2 0 'years wa s

de Mohrenschildt would not take orders from anybody ,

they were colleagues on equal level .

Mr. Dodd . Excuse me . Maybe I am not making mysel f

clear .

Mr . Oltmans . O.K .

Mr. Dodd . You have known de Mohrenschildt since 1968 ?

Mr . Oltmans. Yes . .

	

.

Mr . Dodd .•How long did de Mohrenschildt know Oswald- -

when did he .meet . Oswald?

Mr . Oltmans . It is on the tape, Mr.Tanenbaum has the

exact date . I think it was around 1961 .

Mr . Dodd . Around 1961 ?

Mr. Oltmans . Yes .
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Mr. Oltmans . By press, de Mohrenschildt heard Oswal d

existed, having returned from--he tells a very funny story ,

that Oswald was in Minsk, he was born in Minsk, so he wante d

to see Oswald in order to hear how the parks in Minsk looked

since 1921 .

Mr . Dodd. So he sought him out?

Mr . Oltmans . He sought him out to hear whether the

streets had been enlarged and whether was was a new market ,

and whether this and that- -

Mr . Dodd. . That is the reason he told you that th e

relationship developed .

Mr . Oltmans . On. the tape, on the tape, with his wife .

Mr . Dodd. Has your relationship with this, with

the assassination 6f President Kennedy, has it stemmed fro m

anything other than your relationship with Mr . de. Mohrenschild ?

Mr. Oltmans . Very much so . If you can phrase it a

relationship with the Kennedy assassination . I met Mrs . Os -

wald in 1964, that is why I started to become a tiny littl e

bit suspicious of the Warren report . I decided to check a

few things out,then . in fo.ur years ,I hit ' de Mohrenschildt and

that is where it really started so in early 1968 I reall y

started to take an interest .

24

	

Mr . Dodd . In your . candid discussions with Mr . de

25 Mohrenschildt over . the ten years you knew him, did he eve r

22

23



°tf+Lu^~`

xY' 1 ~javjan
fl Y~&

'~° x

	

~a "1 1~s `f~ t i ~'i

	

~3~5y3'}

	

10 6
o . . you, despiteefa-t that--heAknew theKenned y

family, disparaging remarks, that he disliked him, that h e

liked them or thought they were- -

Mr. Oltmans . I am very glad you asked that, becaus e

he always said he liked him,, until now, until th e

23rd of February he goes 180° and says"Oswald and I com-

pletely agreed that they were"--he used a four-letter word ,

"and that they symbolized a society that was doing dow n

the drain," and so forth .

Mr. Dodd. But prior to- -

Mr . Oltmans . Always the same . story as the Warren Com -

mission, he loved them, Oswald loved Kennedy, he always tol d

me, he tells me on tape that Oswald loved Kennedy ' and

could have never shot at Kennedy .

After the 23rd of February, I am glad you do this ,

because after the 23rd of February what. was one very

great shock to me was that he made a complete 180° differen t

story now and that his . . letters to me backed that up, becaus e

you should 'read some of the things that . Mr. Oswald- -

Mr. de Mohrenschildt wrote to me over the ten years abou t

America, about Nixon, about Florida, about what. was going

on in this country.• He hated this country .

'Mr . Dodd . Would you have any objection to turning ove r

Mr . Oltmans . No, no, no .
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ence..w t Mr `.del-̀Mohrenschildt .

erate as fully as possible . I wish I could give you mor e

clues, but I stick to what $ have .

Mr . Dodd . Did Mr . de Mohrenschildt maintain any rela -

tionship with the Kennedy ,family= -

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Dodd . --after the assassination?

Mr. Oltmans . Yes .

Mr . Dodd . Was he contacting them socially ?

Mr . Oltmans . Yes, sir . He visited the Auchinclos s

family in Washington several times ..

Mr . Dodd . So there was--

Mr . Oltmans . Even after the assassination, yes, Mr .

Dodd, I know that .

Mr . Dodd . Did Mr . de Mohrenschildt mention to you las t

time you spoke with him on February 23- -

Mr . Oltmans . Was March 5 in Brussels, sir .

Mr .. Dodd . March 5 in Brussels, to what extent di d

he. discuss with. you the existence of this Committee and

the. possibility of. a continuing investigation of the

Kennedy assassination . .

Mr . Oltmans . Well, I have talked to him . .. I have

told him, if you make this story, your, .will! ..b e .. cal'led' :•bdfore

the Committee and he sort of accepted that . : .oHe never
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realized he had to go before this Committee and I think ,

when your investigator approached him that petrified him ,

saw the circle coming closed, you see .

Mr . Dodd . In your interview this morning with ABC- -

Mr . Oltmans . Yes,,sir .

Mr . Dodd . You were asked the question "You kno w

that Mr . Hoover's name was involved . "

Your answer was ' "I don't . "

Mr . Oltmans . Not in the manuscript, no .

Mr . Dodd . then you said, "But I do know some othe r

names ." And I presume--the question--let me go back fur -

Mr. Oltmans . I know numerous names .

Mr . Dodd . -"Was Mr . de Mohrenschildt working for CIA ' '?

Your answer was "Mr . de Mohrenschildt had written a

book about Kennedy assassination . He told me in this manur. ; -

script I know hisiDallas office because we checked at th e

time, and so forth . Do you know Mr. Hoover's name wa s

involved?

	

I don't but I do some other . names . "

Mr . Oltmans . Yes .

Mr . Dodd . And,you give the indication--

Mr. Oltmans . Oh-.that was CIA and FBI .

Mr. Dodd . What. did you mean"other names" ?

Mr . Oltmans . Oh, I have many names but did not mean



other names and I have given those to Mr . Tanenbaum .

Mr. Dodd . May I address counsel . Do we have th e

Mr . Oltmans, I have given the names to whom he spok e

in Holland; there is a lawyer in Dallas who is married to a

Russian princess, he is very close with de Mohrenschildt unti l

now, until the very end . I have suggested to Mr . Tanenbaum

again I failed in getting the name because I did not wan t

to press him too much . But I think there might be only one

lawyer in Fort Worth with a Russian Princess wife', so very

easy to locate that person and I think he should be heard .

Mr . Dodd . But my point of view it appeared from

interview this morning- -

Mr . Oltmans .

	

Oh,no . CIA .

Mr . Dodd . Let me finish my question .

Mr . Oltmans . Sorry .

Mr'. Dodd . In response to the question with regard t o

people who would have been involved as I understand . the

question in the assassination of President .Kennedy, the .

specific question asked whether J . Edgar Hoover was involved ,

your response to that was "No . .

Mr . Oltmans . Yes, . sir . ,

Mr .. Dodd. But you also said at that time, "I do know

some other names . "

Mr. Oltmans . Yes .

	

. . .
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whether or'not those other names, I presume that when you

were responding to that question, you were responding to

the question of whether there were other people directl y

involved in the assassination of President Kennedy and yOu

gave the indication here you did have other names specificall y

involved in the assassination of President Kennedy, not jus t

people who are related or knew each other?

Mr . Oltmans . Then that is a mistake . It is an ol d

story but I have not gotten that exactly .

Mr . Dodd . So you do not know other names of peopl e

12

	

who are directly involved in the assassination .

Mr . Oltmans . When that is the question, no, I hav e

one .

Mr . Dodd . O .K . .

Mr . Oltmans . I have one only, that photograph of that

Cuban who I Have not been able to corroborate or whateve r

you call it, in English . I have given the picture to Mr .

Tanenbaum, that is one Emilio Santana, that is a name fo r

a Cuban that we think in our investigation was involved wit h

the shooting of President Kennedy .. I have not been able to ,

I have been busy in Miami, to trT ' to locate, : . him.:,-: Two

journalists of the Miami Herald or. Daily News, one oT

the two, Mr . Tanenbaum has the names--they are for thi s

peson . There are of course a few names but I would not g o

off on television and say withint this firsthaving been
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Mr . Dodd . I am taking a lot of time trying to wrap u p

very briefly .

Mr . Oltmans . Sorry .

Mr . Dodd . Are you aware of any affiliations, politica l

affiliations, radical groups, at one time or another tha t

' Mr . de Mohrenschildt may have had ?

Mr . Oltmans .. No, sir, he was driving with a McGover n

sticker on his car, but views he expressed were to th e

extreme right, so I watched all these things over th e

year°, : hi s .' playing th'e L'eftiSt radical'''game :while' I believ e

from what I really heard between the lines,' that he wa s

extremely right,. rather than extremely left as he posed .

Mr. Dodd . Would you describe him as an extremist ?

Mr . Oltmans . No, but he could be extreme and ver y

outrageous in its opinions, that is why so many' .people

hated him in Dallas . He would say outrageous things and

would not care who it was .

Mr .. Dodd . Political things .

Mr. Oltmans . Also political and expressed them in

writing to me in dozens and dozens of things, I will . gladly

photocopy .

Mr . Dodd .. Well, these things he said politically t o

the best of your recollection ?

Mr . Oltmans . Yes, sir .

	

.
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Mr . Dodd . Did he attack the black community ?

Mr : .Oltmans : Oh, no l no, no, no, no .

Mr . Dodd . Did he attack the Government ?

Mr. Oltmans . . No, he was a great factor for rise of th e

blacks, Zuerto Ricans especially, he suffered terribly wha t

was happening, that is why he went to Bishop College to

teach there, he felt it very unjust . He gave me picture s

of himself surrounded by little children,he would even g o

to children's classes, black children, , and teach French

to them and I have pictures of this in Dutch Television .

Mr . Dodd . I am finding this a little incongruous .

Mr . Oltmans . Oh, yes, but the man was incongruous from

A to Z . .

Mr . . Dodd . He demonstrated thi s

Mr . Oltmans . No, no, there was

political views but he. had this extreme, like going and shoot-

ing himself, you see this man is capable of going fro m

.

	

Oltmans . Yes, I have not . only interviewed Killer s

and. Rogers, they are in my, book. , Volume I: of "Limits to

Growth ." I have studied very carefully-i before I met thi s

General Rogers, a lot of people .



Mr . Oltmans . No professional, but I know a little
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bit .

Mr . Dodd . Psychiatry or anything ?

Mr. Oltmans . I am not totally unaware .

Mr . Dodd . You are describing a man to me, based o n

what

	

have'!heard 'you say this . .morning, that demonstrate d

some appearances of schitzophrenia .

Mr : Oltmans . Certainly, certainly . . These people don' t

grow in this country this way like Mr . de Mohrenschildt H e

was a man loaded with Old World Background . I must tel l

you that I made entries in my diary, when I saw him walk i n

Amsterdam, that I made entries saying to me, how was it

possible, _. after this man went through, he walked straight ,

he has been in electric shock in mental institution, h e

has has been followed all over,and he still had this--when

he walked into a room, there comes a nobleman, it is abso-

lutely fantastic . .

Mr . Dodd .. Well,. you .said .in your interview this mornin g

despite the fact,that he had gone through a variety of psychi a

ric -treatments--

Mr .. Oltmans . for five weeks only, . that is not so

much in 65 years .

Mr . Dodd . No, but you are describing to

	

a man in

your previous relationship with him, even' though . he didrnt
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views, in his social mores .

Mr . Oltmans . Yes, he was very artistic, yes, I knew

him after the assassination, I knew him after 1968 . Who

and how he was before then, when he was walking in line

with the oil companies and having a good reputation going to

all the social things .

Mr . Dodd . He is also the same fellow who has a Mc-

. Govern sticker on his car ?

1Ir . Oltmans . After 1968, right .

Mr . Dodd . But extremely right-wing views .

Mr.'Oltmans . Yes, to me he was very--but very ofte n

you see, that extreme right and extreme left politic s

are also closer together sometimes--it is amazing that som e

of the ultra-conservative parties in The Netherlands som e

times come to the point of view you find in the Communis t

Party .

Mr . Dodd . I thank you, Mr . Chairman, far a long

time .

Mrs :'=•Burk~e' : .~'~ '.:I,simply ;have two more qu'Eestions .

You mentioned 1964 you met Mrs . Oswald,. the mothe r

of Lee Harvey Oswald . .

Mr . Oltmans . Yes,

	

.

Mrs . Burke : .

	

And she said some' things which caused

you to question the , Warren Commission .
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Mrs ; Burke ; .. . Would you care to state them .

Mr. Oltmans . Yes . She said now,Willem, my son wa s

questioned for 48 hours . by the Dallas police . There: is no

record of the accused assassin of the President of the Unite d

States, of that 48 hours of questioning .

So I said, but how can—she said, well, the Warre n

Commission asked, did you make a record ?

No, sir .

Did. you have tape recorder ?

The reply was from Curry, the _Chief of Pol i'ce, we don' t

have a tape recorder in the Dallas Police Headquarters .

Nobody asked, don't you think the accusecrassassih-o f

the President of the United States important enough t o

borrow a tape recorder to have 48 hours of questioning o f

Oswald on tape?

They did not do any of it, Mrs . Oswald said to me . It

is-extremely suspicious that he was questioned for 48 hour s

and there is no record of it .

So l I. checked that with the Chief of Police of

Dallas, with Jesse Curry, I think,it was'and he confirme d

it, and I checked another One, he started to say, hey, there .

is something, that was the very first time of the beginning ,

my saying, maybe she says something which is true .

mrs .71all:rke' ; . I . . All right .
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,it.70youimentlon e	 met' Mrk

	

Mohren -

schildt on February 23, you were struck by the drastic chang e

in his countenance .

Mr. Oltmans . Completely different man .

Mrs . Burke ., All right . You mention that on the fligh t

from Houston to New York--

Mr . Oltmans . He relaxed .

Mrs . ..Burke .- --it changed him .

Mr. Oltmans,

	

He relaxed and started to see the ol d

George . Then got up to Holland, he was petrified again .

He did not want to leave the plane in Amsterdam—thought h e

didnot have a ticket back, which was an incident I mentione d

to Mr . Tanenbaum but he. became much more relaxed once again .

Mrs . Burke . 'Thank- you .

Mr. Preyer . Thank you, Mrs . Burke .

Mrs . Burke . I just have one other question . Did yo u

discuss Watergate with Mr . de Mohrenschildt?

Mr . Oltmans . The Watergate ?

Mrs . Burke . Yes .

Mr . Oltmans . Oh, yes, even in letters, I have that .

Mrs . Burke . Did he ever say he knew any of the peopl e

like Howard Hunt or any of the names ?

Mr . Oltmans . I do not think so but I am not 10 0

percent sure .

Let me say, no, but if it is there, it is in the letters
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Mr . Oltmans . It tapered off after the Kennedy assassina -

tion became known, was discussed and was on television, th e

Dallas people turned their'backs on him .

Mrs . Burke . After the assassination ?

Mr . Oltmans . Yes .

Mrs . buz`ke . I see .

Thank you very much .

Mr. Preyer .. Mr . Stokes .

The Chairman. Thank your, Mr . Chairman .

Just a couple of additional questions .

During your testimony here earlier today, you indicate d

Mr . . de Mohrenschildt had some connection with th e

State Department . Do you recall that?

Mr . Oltmans . Yes .

The Chairman . Would you be good enough to tell us what

his connection was with the State Department .

Mr .. Oltmans . Yes, he apparently worked for the Stat e

Department during. the war. Now, I have checked that, , there

is some details of that. in the Warren report.. But he told me

very recently in that connection when I got on that trac k

again, he said "Willem, I was even arrested during the wa r

in the~:.SOuthern; United States, for spying, and all I . .was

doing was making a painting ."
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No-w,-to=my=-recollection, he does not paint as much a s

maybe you and I do . I mean, I am not a painter . I neve r

saw a painting of his in his house anywhere . . He never tol d

me he had a painting. But he said, "See, I was arrested

in the South during the war for spying because I was painting ,

and they thought I was making a military installation . "

He apparently was on anc:intelligence mission all from

11 9

what I can gather, all''-those ten years . I would appreciate

if the Committee looked into that man in Houston that m y

friends in Houston have reason to believe,they find him a

very strange man, that I gave you the name of the man fro m

the drilling company . I think I mentioned that it must b e

in the record, who took George de Mohrenschildt's car, thi s

man, according to my friend David Russell, never wanted to

be seen . So all was done by telephone . Russell had t o

put the car in parking lot somewhere in Dallas and he had t o

put the keys of the car of George de Mohrenschildt i n

envelope under a door somewhere . else. and David told me las t

night on the phone--Dave , . .I found that very "creepy," this .

man,who is this man . Did I give you that--do you have it ?

Do I have to look it up? You can . get the story straight .

Savvage, Jim Savvageof the Transcontinental Drilling . Com-

pany . Now what does George de Mohrenschildt, on earth ,

have to do with an employee of that company in Houston an d

why did the keys have to go under the door in an , envelope
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very strange .

de Mohrenschildt made him sign a statement in the Holiday

Inn in the Houston airport that he was responsible for the

car and that he would return it when asked to return it, and

there is a letter written, written agreement on that, too .

The Chairman . Is that as much now as you can tell u s

about his relationship with the State Department ?

Mr. Oltmans . He had--yes, I would like to leave it a t

that, because, if you want, I would have to be very precis e

and this is something I recollect from the last week but h e

has spoken about that over the ten years to me, yes I

could find it though but in the Wirren report, it i s

stated that he was working for the State Department Intelli -

gence, .the word "Intelligence" is used .

The Chairman. Let me . ask you this, you also mentione d

in your earlier testimony, somethin g. about the letters o f

Oswald to H .:L . Hunt . Do I quote you correctly ?

Mr . Oltmans . Yes .

The Chairman. Can you tell us specifically what you know

about letters from Oswald to H . L . Hunt ?

Mr . Oltmans . I saw a text of a letter from Oswald to H .

L .Hunt, released by the FBI in Dallas .orHouston paper a t

the time I was traveling with him and so I pointed at i t

and said now here, why does this guy Oswald write to H . L .

Hunt, the richest guy in Texas, and Georg e. said, it is very
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F~~' ~~i~..'a iunny . .. I asked that__question—and I`toldyu before ,

said, well Hunt and I were friends for 20 years . I

went to every party Hunt gave . I was very close with Hunt .

I said that is where the money came from? So Oswald . wa s

And then he made this joke "He wasn`t long enough

around to get the money ." See . He was talking in circles to

me after he made the confession even in Bishop College it wa s

very, very difficult to get a guy like that to talk . It

needed very special handling of this man, he was very glib ,

The Chairman . You say you saw that letter', is :-that_.it?

Mr . Oltmans . It was in the paper that was published ,

published in all the papers in the United States .

.The Chairman . I see .

Mr . Oltmans . I have the clipping, yes .

The Chairman. You are not sure whether the letter said

"Dear H. L . Hunt," or "Mr . Hunt" ?

Mr s:Oltmans . : .:`.I :.forgot :about .that . It is available:in

t.heop. dblic record.

The Chairman. Let me ask you this, Mr . Chairman .

-just have two , more questions .

In your testimony this morning over at ABC Television ,

you made this further statement, well, in my investigation ,

I got hold of one picture of a Cuban which I will submit
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o'is ;not`s°ems• 'ayed'"and s

be part of the Kennedy assassination . He was a Cuban wh o

took first part in the Bay and now i s , . .rounded up•'in :part

of the Kennedy assassination . Did you say that this morning?

Mr . Oltmans . I cannot even understand exactly wha t

you now just read . He said what?

The Chairman. 'Well, the question was, maybe this will

refresh your recollection :

"Question. Mr. Oltmans, just briefly from what you know

from Mr . de Mohrenschildt, where are the killers of Presiden t

Kennedy today? "

Mr..: :, Oltmans .

	

Yes .

	

- •

The Chairman . You then said in your answer, . "Well, i n

my investigation, I got hold of one picture of a Cuban which

Iwill submit to the Committee who is not employed an d

who is supposed to be a part in the Kennedy assassination ,

he was a Cuban who took first part in the Bay and now wa s

rounded up in part of the Kennedy assassination . "

Mr. Oltmans . I didn't say that at all . .

The Chairman . You did not say that?

Mr .. Oltmans . .I don't recognize these words,. that i s

not a correct transcript .

The Chairman. Did you say something on that progra m

this morning about- -

Mr . Oltmans . I did, maybe, yes, maybe I did .

The Chairman. --about a Cuban being involved among the



to turn over to our Committee ?

Mr . Tanenbaum . May we have that marked as Committe e

Exhibit No. 1 with today's date, please, by the stenographer .

( The photograph was marked Committee Exhibit No . 1 ,

April 1,1977 . )

Mr. Preyer .• Mr . Oltmans, will you be able to leave

Mr . Oltmans . Yes .

Mr. Preyer . It will be marked as Committee Exhibit 1 an d

will be submitted to the record .

Thank you, sir .

The Chairman . Now, sir, with reference to the photograph

which has been properly identified and marked as Committee

Exhibit No.. 1 .

	

What can you tell us about the individua l

whose photograph appears there ?

Mr . Oltmans . This is the only time, sir, that I would

like to be excused from answering that question .

The Chairman . . Mr . Oltmans, let me ask you again, from

the question and answer that I posed to you a• few moments ago ,

you have absolutely no recollection that you were

asked this question?

12 3

Mr . Oltmans . I said something about it but this recor d

does not sound like it .

The Chairman. Well, do you have with you a . photograph
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The Chairman. -- this morning .

Mr . Oltmans . Yes, sir, but the wording I am talkin g

about. The last sentence that you • used there doesnot soun d

like me .

The Chairman. All right .

Would you then, to the best of your recollection ,

tell us what you said on :television this morning, when you

were asked this question, Mr . Oltmans, just briefly from

what. you know from Mr . de Mohrenschildt, where are the killer s

of President Kennedy today ?

Would you tell us your best recollection of what you

aid on television this morning?

Mr .Oltmans .. That I am in the possession of a picture o f

a Cuban who according to our investigation--and i am now fall-

ing back on NOS Dutch-Television--was involved in theAmbus h

in Dealey Plaza of the cross-fire of the killing of Presiden t

Kennedy, this man, and that according to our informatio n

he is now in Florida . 'I don't think I'said on television ,

what I said was reporters here for the Miami Heral d

are looking for, and . so forth . I don't think I sai d

any more but if I did- -

The Chairman. Do you know this man's name?

Mr . Oltmans . Yes, Emilio Santana . But Z also sai d

here, I think on television here, I am losing track a little
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t, that since Icould--cotroborate—,—check it, I have

two people working on it because I could not spend more time

in Miami, but I delegated it to local reporters with th e

Miami News, I think it was, and I gave Mr . Tanenbaum the

details, and I can't--I say, yes, .I have this picture ,

this man is suspected but I can't do anything more on- that .

I hope the Committee will step into that .
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that the Panorama television people are still waiting for you ,

and that they in fact have an automobile and a driver waitin g

to take .you to their program?

Mr. Oltmans . That is very kind of them, and I woul d

like to coclperate with them, but I will leave here not on e

minute earlier than you people decide, than• . yourr cominitte e

decides .

I am completely at your disposal . I told them that I

was testifying here, that I wasn't master of my own time .

There is another day tomorrow .

I am not in a hurry to 'go on.,Panorama . I have never

heard of Panorama .' I don't care at all to go on Panorama .

They were chasing me, and I tried to be nice . But forget it .

The Chairman . . I understand . I appreciate very muc h

the fact that you are making yourself available t o. us . You ,

however, do intend to accommodate them, assuming that we le t

Mr .. Oltmans . If they are interested, and if that ca n

be worked out ., I have no objection of having a brief intervie w

_on. . Panorama, whatever that is .

The Chairman .• And I understand further that on that

program you will probably be interviewed by Mr . Mankiewit z

for the purpose of having Mr . Cronkite present your testimony •

this evening .



12 7

about it . Mankiewitz, I know, because he works wit h

NOS Dutch Television . Mankiewitz and my NOS people work ver y

closely . Mankiewitz is a special commentator for Dutc h

television on the American political scene in Washington .

Apparently NOS people are pushing this because the y

know me for 25 years . They are backing me in this thing, s o

I guess there is some cooking-up,being done behind . I know

nothing about it . This is the first time I hear .

The Chairman .. All right . I assume that you would have

no objection to the committee releasing publicly any question s

they have posed to you and any answers you have given me

relative to your TV appearance?

	

. .

Mr . Oltmans . No, but actually, relative to my TV

appearance, because actually I have asked the committee befor e

I went in here, my Dutch television people instructed me tha t

if I go public in your committee, that they cannot make a n

arrangement with an American magazine to sell the exclusive

story .

The Chairman. No, I understand that .

Mr . Oltmans : I see .

The Chairman .. We are going to - -

Mr . Oltmans . Secret, yes .

The Chairman . We granted executive session for thos e

reasons .
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li!ct1my-4e1 a,nirlahei-'e, I lik e

—tohave it in the open so we can correct it .

3

	

The Chairman . Yes . But that is what I have referenc e

4

	

to .

5

	

Mr . Oltmans . Yes, sir .

6

	

The- Chairman . Earlier I posed certain questions, to you

7 with reference to your conversation with Mr . Tanenbaum las t

8 night .

9

	

Mr . Oltmans . Yes .

10

	

The Chairman . Regarding your appearance here today .

11

	

Mr . Oltmans . Yes .

12

	

The Chairman . And I have followed that up with severa l

questions just now'with reference to your appearing on

Panorama, and so forth . Since that has nothing really to d o

with the substance of your executive session testimony, yo u

would have no objection to the public release of my question s

17 and your answers on those things, would you ?

18

	

Mr . Oltmans . No, sir . In the case of you, no, Ik

19 . Stokes .

20

	

The Chairman . Thank you very much .

21

	

Mr . Oltmans . But could I . ask Mr . Tanenbaum, did I

22 say that I would go first to you? I most likely did .

23

	

Mr . Tanenbaum . You did, sir, and you so stated in your

.24

	

testimony .

25

	

Mr . Oltmans . Okay. I ' just wanted to double check .

--

	

. .

	

' 2

3

	

2s.

-7 2-
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Mr:Chairman, "I `have nothing further . . I

will have a motion .

Mr . Preyer . I just have a couple of questions . I think

this has been kicked around .

Did I understand you to say that you were the author o f

several books on the Limits of Growth ?

Mr. Oltmans . Yes, that is my favorite , I feel much

more interested in that than the Kennedy Assassination .

Mr . .Preyer .. That was my next question . .

Did I understand you to say that'l"NIT" published one

of those, or are you saying- -

Mr ... Oltmans . Putnam & Sons ..

Mr . . Preyer .. Pardon ?

Mr. Oltmans . Putnam and. Sons in New York, that wa s

commercial ; sold book, translated Japanese and German and many

other languages, Putnam and Sons was the connection of it .

Mr. Preyer .. What was the next you mentioned, MIT, wa s

it. based on the MIT study ?

Mr. Oltmans . Yes, that. is exactly what I mentioned, i t

is based on the study but worked very closely with Foster ,

and Mr . Clifford Rhome

Mr. .. Preyer . Thank. you very much .

Mr. Oltmans .. Wrote a "foreword " for both books .

Mr .. Preyer .. From your testimony, I understand that
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not simply a question of Mr . de Mohrenschildt and his wife- -

Mr . Oltmans . 'Exploting .

Mr . Preyer . Looking after Mrs . Oswald .

Mr . Oltmans . Yes .

Mr...Preyer . Did de Mohrenschildt and his wife-- th e

impression I got from the Warren Commission and I would hav e

to refresh my recollection on this, was that de Mohrenschildt

was not particularly friendly with Oswald, but with Oswald '

wife, and daughter, that they were sympathetic to them an d

because of the way Oswald treated them . I may have . them

mixed up with Ruth Payne here now . _

Mr . Oltmans . That is true, sir, it is on the tape s

that Mr . Tanenbaum has that the Oswalds were visited b y

de Mohrenschildt and his wife and then Marina Oswald would sho

on her arm that Oswald had put out cigarettes on her arm ,

because he didn`t want her to smoke and like all Russians ,

smoke too much, he wanted to teach her not to smoke .

They sympathized very much with Marina in that respect

and they took care of the baby, they took Marina in some -

times away from Oswald and took care of the children and it i s

all in full on the tapes that I can make available to thi s

Committee and they are the only tapes in the world that

have the complete story in there and it is probably very valu-

able now, sir, that does not take away at all the possibility
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f-these-personal-relationships and sympathy

ing at the YMCA and Mrs . Oswald and the daughter wer e

living with the de Mohrenschildts, de Mohrenscliildt was stil l

friendly to Oswald ?

Mr . Oltmans . I am sure he was .

Mr . Preyer . On the question Mr . Dodd asked about th e

State of Mr . de Mohrenschildt's mind at the time you

with :Il in in Amsterdam and Brussels, did you consider him

Mr . Oltmans . No, sir, he was a nervous wreck .

was as Mr Dodd said, obviously to all people, even friend s

of mine who had•long observed this man, was under a

terrific strain . He is not quite what we would call normal .

Mr . Preyer . And apparently had some change in personal -

ity as regarded the Kennedy family .

Mr . Oltmans . I have never seen him before like that .

Mr . Preyer . He turned completely off of them ?

Mr . Oltmans . I had never seen him before, that i s

Mr . Preyer . You believe that details of what he wa s

promising to tell you are in his manuscript ?

Mr . Oltmans . Most of them . He said to Dutch Tele-

vision, he said to me, let's stick to what he said to me, tha t

he told me more than was in the book and that is what
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Conference in The Netherlands that afternoon on the 4th of Ma r

that he was becoming very worried about the fact that I

was getting so much out of him, and that he did not wan t

that to happen, and . that he wanted to stick to what was in

the manuscript in his lawyer's office in Dallas .

Mr . Preyer . Well, we appreciate, very much, Mr . Olts -

man, your offering to make these documents available to

us that you have in your possession and the tapes .

I assume they are in Dutch .

Mr. Oltmans . They are all in English, the entir e

donversation is in English for nine hours, and I will rela y

your remark to The Netherlands Television director becaus e

I assume that this Director is someone you are grateful to ,

the Dutch Television and not to me, I am only the instrumen t

that brings it to you .

Mr . Preyer . Well, we appreciate very much you r

offer of the tapes and we will look forward to workin g

through you on that .

Mr . Oltmans . All it needs is a cable from Mr . Tanen

baum as I have indicated and they will very quickl y

be sent to Washington .

Mr . Preyer . Thank you .

Mrs . Burke . I just have one very fast question .

Mr . Oltmans . Yes, Mrs . Burke .

ch,
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_Ms .

	

som ►h`erethere was ,''„1,_eigth

of time between the last visit of Mr . de Mohrenschildt an d

Oswald before the assassination . Did you ever discus s

this with him?

Mr . Oltmans . Oh, yes .

. Burke . And how long did he say it was ?

Mr . Oltmans . That is the excuse or rather tha t

is the explanation, I should not infer . That is th e

explanastion that de Mohrenschildt and his wife were,at th e

time of the assassination, in Haiti .

Mrs . Burke . How long now ?

Mr . Oltmans . I do not recall . It is maybe three

between three or five months, but nobody can prove cahether Mohr,.e n

schildt shipped back to Dallas or not, that is very difficult

officially .

Mrs . Burke . Later at any time did he make that know n

to you, or have any communications with you ?

Mr . Oltmans . No, only after the 23rd of February tha t

became entirely different story especially when I asked, ,

you were you one week before the assassination i n

Ruby's night club .

	

I suppose so,

	

Now that was one

week he supposedly was in Haiti . This needed Mr . Tanenbaum

to put the person, put the man on the stand and I thin k

he knew that if he was going to-be questioned by professional



13 !

eople, andl theyapproached_him for-that purpose;`"dn

I think he was shocked . He saw it, he was saying to th e

Dutch publisher "Oltmans is getting too much out of me, I am

going to shoot him, I don't want to say as much as I a m

to him . "

So I can imagine how h'e :.would have felt in some

of your hands, some of you people's hands appearing here .

He would have had to take the 5th Amendment, or I

do not know what .

Mrs . Burke . I just want one final thing .

At the time he traveled, you assume travele d

under an American passport .

Mr . Oltmans . And his full name .

'Mrs . Burke . And his full name .

Mr . Oltmans . He signed everywhere his full name ,

Mrs . Burke .

Mrs . Burke . Thank you .

The Chairman . Mr . Chairman, I have one additiona l

question . Mr . Oltmans, the photograph which has no w

been identified and marked as Committee Exhibit No . 1 ,

which you have given to us, where did you obtain tha t

photograph from?

Mr . Oltmans . I cannot tell you, sir . I would hav e

first to consult NOS Television . That would be --that i s

the only question I cannot answer is on the photograph .



Mr . Oltmans . I could probably make one call to Th e

Netherlands and then tell you .

The Chairman . I see . Thank you very much .

Mr . Oltmans . I mad e . a promise and I don't want t o

break it .

The Chairman. Would you mind checking with your people

and finding out whether or not it is permissible to give

Mr . Tanenbaum that information ?

Mr . Oltmans . Sure, this afternoon, thanks to having

been here three times, I feel very comfortable and I will do

that immediately .: I will make the' call and I will relat e

to Mr . Tanenbaum at 'his pleasure .

The Chairman . Thank you very much .

Mr . Preyer .

	

Thank you very much, Mr . Oltmans . We wi t

excuse you at this time .

We have one brief matter of business' :tottakw :up :arid

I think you are being waited on outside .

Mr . Oltmans . I will be very careful now .

Mr . Preyer . And we do .appreciate your cooperation

with the Committee and we will remain in touch with you .

Mr . Oltmans . I will make myself avalable to Mr . Tanen -

baum so he knows where I am to get in touch with me an d

if you want Mr . Eaklaar to testify, that could easily b e

arranged .
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Preyer. Weld. ,,we	 wi 2
kx'
e_talking-with ,-you about

being able to have access to some of the material you hav e

told us .

Mr . Oltmans . I am sorry that I felt I could only giv e

you definite information that I am certain about .

Mr . Preyer . Thank you .

Mr . Oltmans . And I have-no more that I can giv e

you today .

Mr . Preyer . Thank you very much .

Mr . Oltmans . Thank you very much, Mr . Chairman . Thank

you very much .

(The Witness Oltmans was-excused . )

The Chairman . Mr . Chairman, personally, I ask tha t

the record reflect both the time that we started thi s

morning and the fact that it is now approximately fiv e

minutes past 1 p .m . and that the Committee has . been receivin g

testimony from this witness all of this time .

Secondly, I would move at this time that all of th e

questions that I - -shave 'posed to the witness -with referenc e

to his appearances on various television programs today ,

and all of the witness' answers relative tohis appearance s

be extracted from the Executive Session of today, and

made available for public release immediately .

Mrs . Burke . Would the gentleman yield :

The Chairman . Yes .
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-Mrs . Burke . Within that was there also the name Parker ?

The Chairman . No, I donAt have in mind making thi s

motion, any reference to any substantive questions I might

havepased realtive to the questions and__answers he gav e

there . I fave in mind- -

Mrs . Bllrke . Just the questions ?

The Chairman . Just the questions relative to Mr .

Tanenbaum, his conversation with Mr . Tanenbaum and his reason

for requesting an Executive Session in light of the fact h e

had been on public TV this morning and then the,question : :df

Panorama and so forth this afternoon . I do so for the reason

that I wasaadvised by Mr . Anderson, a member of this Committee ,

that he had 'seen another member of Congress to day who

was quite enraged over the fact that this witness had

appeared on Television this morning, giving testimony on thi s

matter and was now being called as a witness by this Committee .

I think it ought to be available to members of

Congress, and the public, that No . 1, he had assured us he wou l

not make any public appearance before testifying before thi s

Committee and secondly, that it was his request, not ours ,

to go into Executive Session .

Mr . Dodd. Would the gentleman yield ?

The Chairman . Certainly .

Mr . Dodd . I just want to make sure in my own mind, i s

all we are going to release from this testimony today,



his arrangements with the Panorama and ABC, the=;"Today

Show" or whatever that is, "Good Morning America" and that' s

it .

	

There will be no responses to any questions you . or I

may have raised with regard to his questions this morning .

The Chairman . Yes, absolutely none, even as to mine .

No substantive testimony .

Mr. Dodd . All right .

The Chairman . Everything else remains in Executiv e

Session .

Mr . Dodd . In discussion on that, I would ask that th e

Staff be extremely meticulous .

The Chairman . Yes .

You are absolutely right and I thinkWhat we shoul d

have you do is have the Court Reporter present that directl y

to me for my review and edit before it

	

released by the

Committee .

Mr . Dodd . I would second the motion, Mr . Chairman ,

and move the order .

Mr . Preyer . All rightall those In favor of the

motion, say "aye ." (A chorus of "ayes ." )

Mr . Preyer . All opposed .

The Chairman . Then I guess we ought to have a rol l

call .

Mr . Preyer . Madam Clerk, will you call the roll .
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2

4

5

11

Ms_.L_Mar_tin .-=—Mr . - -Preyer ';-

Mr, Preyer . Aye .

Ms . Martin . Mr. Anderson .

(No response . )

Ms . Martin . Mrs . Burke .

Mrs . Burke . Aye .

Ms . Martin . Mr Thone .

(No response . )

Ms . Martin . Mr . Dodd .

Mr . Dodd . Aye .

Ms . Martin . Mr . Stokes .

The Chairman . Aye .

Mr . Preyer. . The motion is carried .

Mr. Dodd . Mr . Chairman, I don't want to belabor this ,

we have been here a long time, but just a couple of thing s

I would like to bring up . One is in the future if w e

could work it out, I would like to be able to have, wher e

possible, the Staff question prospective witnesses befor e

they come before us in this kind of a setting, wherei n

we might have availagle to us a transcript : of their ques -

21

	

tion s of prospective witnesses . I find that that i s

22 maybe a better way of getting at some of the real question s

23 we may have . I realize there are going to be logistica l

24 problems in doing that in every instance but whereve r

25

	

possible, I think one might expedite the process as far a s

8

1 0

1 2

.1 3

1 4

1 5

1 6

1 7

20

1 8

19



those witnesses .

Mrs . Burke . May I add one other thing to that . I

think it would also be easier if there were backgroun d
5

	

material provided .

	

Because some. of us are having to us e
6

	

press.• material as our background material on witnesses . For
7

	

instance, in this .case, it would be very helpful if we had th e
8

	

background of de Mohrenschildt .:and : Of Oltmans, and a

9

	

biography and a background of them and some of the names o f

10

	

people that do come forward .

	

Because, until''I got al l

11

	

of the--except for these press releases, I think that- -

12

	

Mr . Preyer . I think that will be very helpful. This ,

13

	

of course, was done in a great hurry .

14

	

Mrs . Burke . I realize that, Mr . Chairman . '

15 '

	

Mr . Preyer . And it would have been very difficult

16

	

to do so her! .

17

	

Mrs . Burke . Yes, I understand .

18

	

Mr . Preyer . On something so complex as this .

19

	

Mr . Dodd . That is not a motion, it is merely, I woul d

. 20

	

ask that counsel be directed to merely come forth wit h

-21

	

some sort of proposal on how best to do this and we could

22

	

discuss it at that point .

23

	

Mr . Chairman, I have two other quick things . One

24

	

is in light of some of the problems we had yesterday, an d

25

	

the day before with inadvertent release of some of th e
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ments on things that happen, and I am not going to sugges t

gag rules because we discussed that before but I woul d

really like to have some good direction on how we ar e

going to approach these things after the conclusion of a

meeting such as this ; as far as I am concerned, I do no t

say anything we are in Executive Session, but I think i t

might be helpful if we have some directions from the Chair

as to what a policy will be after a meeting such as this .

Mr . Preyer . That is something I want to discuss with

you, how we should handle this right now and I think ther e

is so much since that, 'the inadvertent release of tha t

other thing, that documen t, has raised some questions, and I

fall on that, myself, that I wish I had not said anythin g

but I had a call at S o'clock this morning from the New Yor k

Post and he had outlined that he had seen that document ,

I didnot know he had seen the document . He asked me, well ,

is this witness--would such a witness be important . He

identified the witness more thoroughly and said Oltmans- -

what he knew, and I said I thought he would b e ..ian ~important

witness .

That' the kind of question for me to know how w e

should deal with, where we know nothing and then they cal l

you and say, isn't that true?
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off,~I do ynottknow,how1your h dle,'agsi',tuo.tion 0likp

t	

that . But this immediate point right now, mayve we ought to

adjourn .

.Mrs . Burke . Yes, I move we adjourn, Mr . Chairman .

Mr . Dodd . Are we going to recess or adjourn ?

Mr . Pr.eyer .

	

Well, why don't we recess unti l

_"–further -notice of the Chairman, so we will excus e

every one . The meeting is now recessed until further

notice .

(At 1 :15 p .m. the Subcommittee recessed unti l

further notice of the Chairman . )
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